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رأی پایین نمایندگان چالش برانگیز خواهد شد؟ 

نماینده ای که با 9 هزار رای به بهارستان رفت
مجلــس یازدهم هنــوز روی کار نیامده ذهن مقایســه گر دائما در حــال بالا  پایین 
کردن ویژگی های آن نســبت به مجالس ادوار گذشــته یا حداقل مجلس دهم است؛ 
اولیــن چیزی هم که مثل یک چراغ قرمــزِ جلب توجه می کند تعداد آراء پایین برخی 
نمایندگان این پارلمان اســت. برای مثال با نگاهی به اســتان خودمان می توان دید 
حســن رزمیان مقدم با ۹ هزار و 18۴ رای، از مجموع ۳۴ هزار و ۵2۷ رای  ماخوذه ، 
بیشــترین آرا را کسب کردند. البته مجموع واجدین شرایط رای دادن در این حوزه ۵8 

هزار و ۵80 نفر بوده اند.
بــه گزارش »صبح امروز« به نقل ازخبرآنلاین، کمتر از ۴0 روز به پایان مجلس دهم 
زمان باقی نمانده اســت و هر چه باشد منتخبان مجلس یازدهم که در انتخابات دوم 
اســفند ماه توانســتند مجوز عبور از دروازه مهمترین و سیاسی ترین ساختمان میدان 
بهارســتان را بدست بیاورند در حال آماده شدن هســتند تا بر روی صندلی های سبز 

مجلس تکیه بزنند.
مجلســی که در کمترین رکورد مشــارکت در تاریخ ۴0 ساله جمهوری اسلامی رقم 
خورد و ترکیبش هرچند پیش از انتخابات از ســوی شورای نگهبان مشخص شده بود 
اما اتفاقات ریز و درشــت و دلخوری سال های اخیر هم موجب شد تا آرای خاکستری 
که همیشــه فریادرس اصلاح طلبان بــود پای صندوق های انتخابات حاضر نشــوند 

ونتیجه آن شد که مجلس به تصرف اصولگرایان درآمد.
در نتیجه همین انتخابات هم چهره سیاســی پارلمان یازدهم در مقایســه با پارلمان 
دهم تغییر حداکثری را به خــود دید و طبیعتا دیگر از آن تعداد قابل توجه نمایندگان 

اصلاح طلب و مستقل یا بهتر بگوییم اعتدالی خبری نیست.  
تفاوت مشهود آراء نمایندگان مجلس دهم و یازدهم

مجلس یازدهم آنقدر با شــرایط خاص انتخاب شــد که هنــوز روی کار نیامده ذهن 
مقایســه گر دائمــا در حال بالا  پایین کردن ویژگی های آن نســبت به مجالس ادوار 
گذشــته یا حداقل مجلس دهم اســت؛ اولیــن چیزی هم که مثل یــک چراغ قرمزِ 

چشمک زن جلب توجه می کند تعداد آرا است.
ســال ۹۴ وقتی عَلَم انتخابات مجلس به پا شد، شــعار  »تغییر« حسابی کار خودش 
را کرد و با یک مشــارکت ۶1 درصدی مردم نمایندگان خودشان را انتخاب کردند و 
حاصل این انتخابات آن شد که دست کم وقتی نطقی یا اعتراضی از سوی نماینده ای 
بلند می شد می توانست مدعی باشــد که نماینده بیش از نیمی از مردم حوزه انتخابیه 
اســت اما ســوال اینجاســت آیا نمایندگان مجلس یازدهم می توانند چنین ادعایی را 
داشــته باشند؟ کار وقتی به حســاب و کتاب درباره آرای پایتخت می رسد از این هم 
ســخت تر می شود چراکه در انتخابات اسفند ماه تنها 2۶ درصد مردم استان تهران در 
انتخابات شــرکت کردند و همین امر موجب شد تا تعداد رای سرلیست اصولگرایان و 
منتخب اول تهران رایی نزدیک به منتخب هفتم تهران در مجلس دهم کســب کند 

و راهی مجلس شود.
چالش آراء کمتر

 مجلس یازدهم قطعا وقتی کارش را آغاز کند با مشکلات و چالش های زیادی مواجه 
خواهد شد کشــور احتمالا همچنان با موضوع کرونا در کنار مشکلات و بحران های 
اقتصادی دست به گریبان است اما در این میان چالش دیگری هم به چشم می خورد 
و آن خودی ندانســتن برخی نمایندگان از سوی مردم است موضوعی که بسیاری از 
تحلیلگران هم به آن واقفند و معتقدند چون نمایندگان منتخب اکثریت مردم نیســتند 
احتمالا گسست میان جامعه و نمایندگان بیشتر شود و این موضوع وقتی به شهرهای 
کوچکتر می رسد می بینیم در برخی از شهرها منتخبین آرایی کمتر از 1۵ هزار رای را 

در سبد خود ریخته اند و این رقم حتی به زیر 10 هزار رای می رسد.
درمیــان نمایندگانی که کمترین آرا را بــه خود اختصاص داده اند نام افرادی که پیش 
از این هم در مجلس حضور داشــتند به چشــم می خورد که مقایسه آرای آنها در این 
دو و دوره قبل هم جالب توجه اســت؛ یکی از این نمایندگان علیرضا سلیمی نماینده 
اصولگــرای محلات اســت او در مجلس دهم حدود 11 هــزار و ۴۷0 رای را از آن 
خــود کرده بود اما در این دوره با 1000 رای کمتر توانســت مجــوز نمایندگی را به 
دســت بیاورد؛ البته این ریزش آرا در مورد نماینده اصولگرای شادگان شدت و حدت 
بیشتری به خود می گیرد او در مجلس دهم نزدیک به ۳۵ هزار رای به دست آورد اما 
در این دوره او تنها 12 هزار رای به دســت آورد و این نشــان می دهد علی رغم آنکه 
اصولگرایان باد در غبغب می اندازند که محبوبیت شان بیشتر شده است اما آمار و ارقام 

این را نشان نمی دهد.

گفت وگو

سازمان ملل به لحاظ حقوقی باید به رفع 
تحریم ها علیه ایران ورود کند

عضو هیات رئیسه کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس با بیان اینکه دولت آمریکا با 
هدف کاهش فشار افکار عمومی جهانی درباره ارسال کمک های بشردوستانه به ایران 
در شــرایط کرونا اظهار نظر می  کند، گفت: سازمان ملل به لحاظ حقوقی باید به رفع 

تحریم ها علیه ایران ورود کند.
جلیــل رحیمی جهان آبادی با اشــاره به بحران کرونا و نقش ســازمان ملل متحد در 
تسهیل شرایط ارســال کمک های بشردوســتانه به ایران، گفت: سازمان ملل متحد 
نهادی نیســت که بتواند بــا قاطعیت خلاف نظر حاکمیــت دولت هایی چون آمریکا 
تصمیم بگیرد. هرچند با تحریم های یکجانبه و خارج از چارچوب شــورای امنیت نیز 

مخالفت می کند اما آمریکا همیشه به مصوبات سازمان ملل بی اعتنا بوده است.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: آمریکا 
کشوری است که در همه این سال ها تمام قطعنامه های شورای امنیت علیه اسرایل را 
وتو کرده است و معمولا به دلیل پرداخت بخشی از بودجه سازمان ملل به عنوان ابزار 
علیه این نهاد اســتفاده می کند تا ســازمان ملل نتواند به اهداف خود در ارتباط با رفع 

تبعیض ها یا کاهش مشکلات کشورهای در حال توسعه برسد.
وی با اشــاره به اظهــارات مقامات آمریکایی مبنی بر عدم وجود موانع برای ارســال 
کمک های بشردوستانه به ایران، افزود: دولتمردان آمریکایی تنها با هدف کاهش فشار 
افکار عمومی جهانی چنین اظهاراتی را بیان می کنند. آنها مســبب تحریم های آشکار 

علیه ایران هستند و علی رغم پایبندی ایران از برجام خارج شدند.
رحیمی جهان آبادی یادآور شــد: مقامات آمریکایــی علی رغم حرف هایی که مطرح 
کردند با تحریم دارو و تجهیزات پزشکی سلامت شهروندان ایرانی را به خطر انداخته 

است و به دروغ متوسل شدند.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: از سوی دیگر آمریکایی ها 
در حل مشــکلات داخلی خود برای مقابله با کرونا با مشــکلات فراوانی مواجه شدند 
بنابراین نمی توان انتظار داشــت که مشــکلات جهان را حل کننــد. آمریکایی ها اگر 

صادقند باید تحریم های غیرقانونی علیه ایران را برداند.
وی با تاکید بر اینکه ســازمان ملل متحد به لحاظ حقوقی می تواند به رفع تحریم ها و 
تسهیل شرایط ارسال کمک های بشردوستانه به ایران ورود کند، گفت: شورای حقوق 
بشــر نیز می تواند علیه تحریم های آمریکا اعلامیه دهد و از جمهوری اسلامی ایران 
دفاع کند اما متاسفانه مقامات آمریکایی توجهی به این نهادها و اعلامیه ها ندارند. آنها 

یکی از اصلی ترین ناقضان حقوق بشر هستند.
عضو هیات رئیســه کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اســلامی، افزود: 
آمریکایی ها بنا ندارند که دشمنی با جمهوری اسلامی ایران را پایان دهند بنابراین به 

آنها نباید هیچ امیدی داشت.

آیا پس از پایان این شرایط، نظام جهانی متحول خواهد شد؟

تحولات عصر پسا کرونا 
چه  هر  کرونا  بحران 
بیانجامد  طــول  به 
آثــار وســیعتری بر 
بر  جهان  فعلی  نظم 
گذاشت.  خواهد  جای 
بــه طور مثــال تصور 
با  که  انگلستان  کنید، 
سیســتم  بزرگی  همه 
نقلش طبق  و  حمــل 
آمــار، روزانــه تنهــا 
حــدود ۵ تــا ۶ نفــر 
تلفات جاده ای را داشــته اســت و از یکی 
از قوی تریــن سیســتم های درمانــی نیز 
برخوردار است، حالا روزانه خبر حدود 800 
تا 1000 قربانی کرونا را از رســانه رسمی 
خود اعلام می کند، کــه از جنگ جهانی 
به بعد بی سابقه اســت. بنگاه های عظیم 
خصوصی و دولتی تعطیل شــده ومجبور 
به تزریق حدود ۳۵0 میلیارد پوند از منابع 
شــده اســت، تامین مایحتاج بهداشتی و 
غذایی مردم، زیر فشار تقاضای عمومی با 
مشکل مواجه شده و خبر می رسد که حتی 
کادر درمــان از امکانــات محافظتی لازم 
برخوردار نیســتند و البته درمانی هم برای 
کرونا نمی شناسند. مدارس و دانشگاه ها و 
بســیاری از مراکز پژوهشی و مشاغل آزاد 
تعطیل شــده، چرخه  مصــرف جز در حد 
ضروریات متوقف گردیده و برای نخستین 
بار صنعت توریســم و تفریحات و تبلیغات 
و مد و ورزش و موارد بســیار دیگر که از 
مهمترین بخش های زندگی غربی اســت 
تعطیل شده، و از همه مهمتر امید و اعتماد 
به حکومت برای رفع خطر کرونا و دفاع از 
مردم در این شرایط به حداقل رسیده است 
به ویژه که شخص نخست وزیر و ولیعهد 
و وزیر بهداشــت نیز خود بیمار شده اند و 
این داســتان از آمریکا تا ایتالیا و فرانسه و 
اسپانیا و بســیاری دیگر از کشورها تکرار 
شــده است. یکی از این موارد کافی بود تا 
منجر به تحولات جدی شــود چه رسد به 

چنین لیست بلند بالایی! 
با این همــه قضاوت درباره بســیاری از 
ابعــاد تحولات آتی ناشــی از کرونا هنوز 
زود هنگام اســت و تا حد زیادی بسته به 
طول دوران کرونا و یا نســل های جهش 
یافته آن و میزان عجز بشــر در برابر این 
پدیده دارد، که مثلا چند ماه یا چند ســال 
به طول انجامد و تا چه اندازه حکومت ها و 
نوع بشــر را زمین گیر کند. تا همین جای 
کار هم تکانه ای جهانی رخ داده است. اما 
سوال اساســی این است که این تغییرات 
تــا چه اندازه عمیق بــوده و آیا زیربناهای 
تمدن مدرن نیز به چالش کشــیده شده و 
دچار تغییر خواهد شــد؟ آیا در پایان این 
ماراتن و تونــل تاریک، مثلا نظام جهانی 
نیز در حوزه  اقتصادی، سیاسی، حقوقی و 
فرهنگی در سطح و ساختار و عمق متحول 
خواهد شد؟ و در عرصه تکنولوژیک برای 
مثال جهان مجازی با شتاب فوق العاده ای 
رشــد و وســعت پیدا خواهد کرد و هوش 
مصنوعی تاثیر و پیوســتگی عمیق تری بر 
فضــای واقعی خواهد داشــت؟ و یا ابعاد 
معرفت شــناختی و نوع جهان بینی حاکم 
بر تعاملات انســانی نیــز تغییر عمده ای 

خواهد کرد؟ 
چنانچــه از بســیاری تحــولات تاریخی 

اگر به دلیــل تغییراتی محیطی  می دانیم 
مســیرهای پیشــین به بن بست برسند و 
دیگر قابل تداوم و یا تکرار نباشــند زمینه 
برای یافتــن و باز شــدن راه های جدید 
فراهم خواهد شــد. اما از سوی دیگر این 
گونه نیست که همه تحولاتی که انقلاب 
گونه به نظر می رســند، ضرورتا بر شــیوه 
تفکر جامعه جهانی و ابعاد معرفت شناختی 
تاثیــر عمده و عمیقی بر جای بگذارند. در 
مواردی تحولات بنیادین داشــته ایم و در 
مواردی صرفا ســرعت و شتاب تحولات 
مــادی و تکنولوژیک فزونــی یافته اند و 
تحولاتی در ســطوح سیاسی و اجتماعی 
و فرهنگــی ایجاد کرده انــد. چنان که از 
دیدگاه نهادگرایان تاریخی نظیر »داگلاس 
نورت« فهمیده می شــود، از موضوعی به 
نام وابســتگی به مســیر طی شده سخن 
می گوینــد، که مانع از تحولات بنیادی در 
تغییرات گسسته )در اثر شوکها و انقلابها( 
اساسی  تغییرات  مدعی اند  آنها  می شــود. 
ماندگار از دل تحولات تدریجی و پیوسته 
معمــولا حاصل می شــود و خــلاف این 

فرآیند، استثناست. 
چه تحــولات کرونایــی از چنان عمق و 
وســعتی برخوردار شود که تا حد گسست 
از گذشــته پیش برود و چه تدریجی بوده 
و در پیوست با گذشته بماند و چه چنانکه 
بیشتر به نظر می رســد تحولاتی بینابینی 
و آمیخته از تدریجی وآنی باشــد، تغییرات 
بسیار مهمی اســت که از هم اکنون باید 
ابعــاد آن را بــه دقت شناســایی و به آن 
فکر کرد، اما این تغییرات هر چه باشــد، 
از منظر انســانی و اخلاقــی، اگر در نظام 
خودخواهانه، پرمنیت، و سلطه جویی ها و 
مناسبات قدرت طلبانه و ناعادلانه تغییری 
اساســی ایجاد نشــود و در این خصوص 
همیــن راه کنونــی تداوم یابد، چه بســا 
طوفان نوح )ع( هم  که بشود، پس از مدتی 
انسانیت با همان چالش های سابق مواجه 
خواهد بود. چنان کــه همین امروز با آن 
که جهان اذعان دارد و در کلام متفکران 
نیز دیده می شــود که جز با همکاری تمام 
کشــورها، امکان عبور کــم هزینه از این 
بحران وجود ندارد و هیچ قدرتی به تنهایی 
نمی تواند مشــکل پاندمی را حل کند، اما 
همچنان رقابت ها و کارشکنی های مخرب 
قدرت های جهان ادامه دارد. علاوه، دست 
در جیــب دیگران کــردن و راهزنی های 
قدرت هــای جهانــی و منطقــه ای بــه 
رســواترین شــکل ممکن برای چند عدد 
ماسک، اصرار بر تحریم ملت های مظلوم، 
رها ســازی پیرمردان و مبتلایــان دارای 
بیماری هــای زمینه ای برای مرگ و غرور 
بی جا و توجیه پنهان کاری ها و ناکارآمدی 
و کم انگاری قربانیان ده ها هزار نفری در 
کشورهای مختلف توسط سیاستمداران و 
حلقه های وابســته به آنان، نادیده گرفتن 
فقرا و آسیب پذیران در بسیاری از جوامع 
با توجه به فشــارهای روزافزون و اصرار 
بر شــروع زودتر از موعد جریان اقتصادی 
بدون در نظر گرفتن مخاطرات ســلامت 
نیروی کار تنها نمونه هایی از تغییر نیافتن 
نظامات اخلاقی در نزد قدرتمندان و مادی 
گرایان اســت. تا همین جا چین متهم به 
پنهانکاری و آمارهای گمراه کننده اســت 
و خدا می داند ایــن آمار عجیب و احتمالا 

سیاســی تــا چه انــدازه در غافلگیری و 
ســاده گیری جهان و ابتلای صدها هزار 
انســان و کشته شدن ده ها هزار انسان اثر 
داشته اســت. بسیاری از دولت های بزرگ 
وکوچک دیگــر هم همچنــان متهم به 
پنهانکاری، دستکاری آمار و سهل انگاری 
و اولویت دادن اقتصاد یا سیاســت و یا هر 
دو به کرامت و جان انسان ها هستند. آنها 
ماه ها وقت داشــتند اما اقــدام موثری در 
پیشگیری به انجام نرســاندند. در همین 
غوغا، زرادخانه های هسته ای و نقشه های 
جنــگ طلبانه و جاه طلبی های سیاســی 
هم که در جای خود اســت. کاهش تعدی 
به محیط زیســت هم فعلا ناشی از تغییر 
رویکرد نیست که ناشــی از اجبار موقتی 
اســت و گرچه آگاهی هایی در این دوران 
فزونی یافته، اما بایــد دید عملا در آینده 
چه پیش می آید. به یاد داریم که سالهای 
دور که هنوز فیلم برداری دیجیتال اختراع 
نشــده بود، فراوان پیــش می آمد که در 
سینما حین پخش فیلم، ناگهان حلقه  فیلم 
پاره می شد و پخش فیلم قطع می شد. چند 
دقیقه بعد فیلــم را رفو می کردند و پخش 
همان فیلم از سر گرفته می شد. می توان 
گفــت زلزله  کرونا با همــه  پیامدها و آثار 
جهانــی اش، گرچه موجب وقفه  مهم، اما 
هنوز موجب گسســت آنچنــان معنی دار 
بسیاری از روندها نشده است والبته بسته 
به آن کــه دوران کرونا چه مدت به طول 
بیانجامد، زمان بیشتری و شاید سالها باید 
بگذرد تــا پیامدهای عمیق تر تکانه کرونا، 
بهتر خود را نشــان داده و تحلیل شود. در 
پی این دوران قطعا جهان جدید برای اداره 
بحران های فراگیر و مبارزه با پاندمی ها و 
پدیده هــا و حوادثی از ایــن نوع، راه های 
همکاری بهتر و موثرتری را خواهد یافت، 
اما دلخوش داشــتن به تحولات بنیادی و 
ماندگار مثبت در حوزه  انســانی و اخلاقی 
زمانی ممکن است که روش های شناختی 
و بنیان هــای معرفتی تغییر کند و اراده ای 
جدی و عمیق برای زیســت انسانی تر در 
ابعاد وســیع و همگانی شکل گرفته باشد. 
از این روی پیامدهــای ماهوی وقفه ها و 
تکانه های کرونایی، در بخش مهمی تابع 
تعاملات و اندیشه و رویکرد آحاد بشریت 
به ویژه متفکران و دانشمندان و قدرت ها 
و رهبران و ملت هایی اســت که آن را در 
آینده به دســت می گیرند. به یاد بیاوریم، 
در نمونه هــای معاصر، انقــلاب صنعتی 

کــه از بزرگترین تحــولات تاریخ جهان 
اســت در کنار پیامدهای تاریخی و مثبت 
استعمار  توســعه  انگیزش، چگونه  حیرت 
غرب در آفریقا و آســیا و بهره کشــی از 
کارگران در مهد همیــن انقلاب ها را نیز 
به همراه داشــت. یا دو جنگ جهانی که 
ناشــی از توســعه طلبی ها بود و علیرغم 
خســارت های گســترده، نظم نوینی را با 
شعار دموکراسی و امنیت و حقوق مساوی 
ملت ها پایه گذاشــت اما کماکان یکی از 
رویکردهای  آن  خروجی هــای  مهمترین 
استثماری قدرتها و نابرابری جهانی است. 
این روزها دســت هایی به سوی آسمان 
دراز شــده و تلاش های انســانی وسیعی 
در سراســر جهان در حال شــکل گیری 
است و پزشــکان و دانشمندانی شبانه روز 
می کوشــند تا راهی برای نجات بشــر از 
این رخداد کرونا پیدا کنند و دانشمندان و 
مدیرانی دیگر می کوشند تا زندگی را برای 
نوع بشــر آسان ســازند و آلام نیازمندان 
را بکاهند، و خلوت های بی ســابقه ای نیز 
برای فکر کردن و زیســتن انسانی ایجاد 
شده است، و خانواده ها پس از سالها خود 
را بازیافته انــد، و جلوه های ویژه  معنوی 
و اخلاقــی فــوران می کند، امــا این که 
این گونه تحولات کرونایــی تا چه اندازه 
می تواند نهادینه شــده و منجــر به تغییر 
ماهوی و بنیادی مثبت و قابل پیشــبینی 
شود به شــدت تابع نظریه پردازی فعالانه 
و تامل مســئولانه امروز و آینده  اصحاب 
علم و اندیشه و نیز نحوه مواجهه و میزان 
دقیق و عمیق شــدن سیاســت مداران و 
دولتمــردان و توجه و هوشــیاری جوامع 
انسانی اســت که در حین و پس از عبور 
از این بحران و تکانه های آن، برای آینده 
بشــریت درس گرفته و شــیفت یا تحول 
گفتمانی ایجــاد می کنند و باید دید جهت 
آن چیســت و تا چه انــدازه تاثیر مثبت و 
پایداری بر زندگانی و تفکرنوع انســان بر 
جای خواهد گذاشــت. به یــاد بیاوریم در 
نمونه  تاریخ اســلام، با همــه  تکانه های 
عظیــم و مبارک و نورانــی عصر بعثت و 
تحول بی نظیر جامعه آن روز، چگونه پس 
از رحلت وجود گرامی پیامبر اسلام )ص( 
، متاســفانه در بخش های مهمی از جامعه 
اسلامی بازگشت به ســنت های جاهلیت 
روی داد و همان ســنت های سابق احیاء 
و تداوم یافت. تحولات جهان پســا کرونا 
هر چه باشد و اگر با طولانی شدن دوران 

اقتصادی و  فعلی، دگرگونی های عظیــم 
بــازار کار و تکنولوژیک به ویژه توســعه 
حیرت انگیز جهان مجازی و فروپاشــی ها 
وخیزش ها و شــورش ها و نو سازی های 
سیاسی و اجتماعی و جغرافیایی بزرگ هم 
در نقاطی مهمی از جهان از غرب وشــرق 
عالم روی دهد، علم پادشاهی کند و علوم 
ســلامت و تغذیه و آمــوزش و فرهنگ 
مصرف دچار انقلاب شــوند و انتخابات ها 
و کنگره ها و روابط فردی و دولت - ملت، 
مناســبات بین الملل در شئون مختلف و 
جنگ ها متحول شــوند، نظامات اجتماعی 
و ســبک زندگی جدیدی ســر برآورد، اما 
معلوم نیســت تا چه اندازه این تحولات در 
بستر و زمینه اخلاق و کرامت انسان قرار 
بگیرد. در هر جای جهان اگر دنبال زیست 
انســانی تر و اخلاقی تــری بــرای جوامع 
بشری هستیم، بســیار مراقبت می خواهد 
که تحولات دوران کرونا و پس از کرونا، از 
نظر محتوای زندگانی بشر و رویکردهای 
فکری بشر و نیک و بد بشر، همان داستان 
پاره شدن فیلم ســینما نباشد، که پس از 
وقفه ای از ســر گرفته می شد و هوشیاری 
و مســاعی فکری بسیار می طلبد که نظیر 
برخی فرصت ها و تحولات بزرگ پیشین 
نشــود. فعلاسرعت  انحراف کشــیده  به 
و شــتاب تحــولات در عرصه های دیگر 
نظیر آنچه یاد شــد به شدت فزونی یافته 
اســت، اما هنوز مجموعا تغییر روند عمیق 
و وســیعی در نــگاه معرفتــی و اخلاقی 
احســاس نمی شــود. از این روی وظیفه  
سنگینی بر دوش مکاتب موحد، آزادیخواه، 
عدالت طلب و اخلاقــی عالم و متفکران 
و دانشــمندان و مومنان و اخلاق گرایان 
و انسان دوســتان و... سنگینی می کند تا 
همچنان نگران کرامت انسانی باشند و از 
همین حالا فکری بــرای درون مایه های 
اخلاقــی و معنوی دوران آتی و ماندگاری 
و غلبه رویکردهای انسانی و عدالتخواهانه 
بکنند و الا این فرصت نیز از دست رفته و 
بخش بزرگی از تحولات در خدمت آرامش 
اخلاقی و عمق معنوی انسان نخواهد بود 
و بخشــی دیگر هم تا حد زیادی مصادره 
قدرتمندان خواهد شــد و جهان در سطوح 
ملی و بین المللی شاهد رکودها، گرفتاری 
ها، آشــفتگی ها، رقابت ها، سلطه جویی 
ها، و حتی به دلیل کاهش منابع چه بســا 
با احتمال خشونت هایی در شرایط یا نظم 

جدید روبرو خواهد شد. 
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تجارب گذشته
 چراغ راه امروز و فردای انسان ها 

محمدحسین روشنک
رئیس کانون کارآفرینان خراسان رضوی 
جـای دوری نرویـم، تجـارب دروان دفاع 
بازمانـدگان فراوانـی  مقـدس کـه هنـوز 
از آن هشـت سـال در جامعـه ایـران کـه 
آن دوران را درک کـرده انـد و تجاربـی 

اندوختـه انـد، حضـور دارنـد.
مـردم  درصـدی  هشـتاد  اکثریـت  ایثـار 
بـا حضـور در جبهـه و فـدا کـردن جـان 
یـک طـرف، صبـر  از  و سـلامتی خـود 
از  و مقاومـت و شـکر پـروردگار متعـال 
طـرف دیگـر و تحمـل همه سـختی ها و 

ناملایمت هـای پیـش آمـده همـراه با کمک هـا و پشـتیبانی های عظیـم مالی و 
تدارکاتـی از یـادگاری هـا و تجـارب دوران دفـاع مقـدس اسـت. 

تجاربـی کـه ایـن روز هـا بخوبـی در حال تکـرار اسـت، کادر ایثارگـر و پرتلاش 
درمانـی کشـور هماننـد رزمنـدگان دفـاع مقـدس فـداکاری می کننـد و آنـان که 
دارای تمکـن مالـی هسـتند مانند آن زمـان، هرکاری بـرای تامین سـلاح مبارزه 
بـا ویـروس کرونـا کـه نیـاز مراکـز درمانـی و بهداشـتی و کمـک بـه نیازمنـدان 
جامعـه اسـت، دریـغ نمی کننـد. آیـا کسـی هسـت کـه این تشـابه و بهـره گیری 

از تجـارب را انـکار کند؟ 
همـه شـاهد همدلـی و مهربانـی کپی بـرداری شـده از همدلی و محبـت روزهای 
قبـل از پیروزی انقلاب اسـلامی و هشـت سـال دفـاع مقدس که بیش از هشـتاد 

و پنچ درصد مردم مشـارکت داشـتند، هسـتند.
امـا دروان دفـاع مقـدس تجـارب دیگـری هـم داشـت؛ ناآگاهـی و عدم آشـنایی 
بـا جنـگ در روزهـا و ماه هـا و سـال اول جنـگ از جملـه ایـن تجارب اسـت. در 
آن زمـان، بـا ایـن تصـور کـه موشـک ها و جنگنده هـای دشـمن می تواننـد مثلا 
مشـهد را هـدف قـرار دهنـد شـب هـا خاموشـی مطلـق حکم فرمـا می شـد و یا 
فاصلـه خاکریـز هـا در خطـوط پدافنـد بـه گونـه ای اجرا می شـد که تیر مسـتقیم 

سـلاح هـای انفـرادی عراقـی هـا و رزمنـدگان ما بـه یکدیگر می رسـید.
ضمـن اینکـه مـردم بـه شـدت تحت تاثیـر خبـر هـای دروغ رسـانه های خارجی 

آن زمـان کـه ماننـد حـالا زیاد هـم نبودند قـرار مـی گرفتند.
با گذشـت زمان مشـخص شـد کـه اقدامـات روزها و مـاه های اول جنـگ از بی 

اطلاعـی بـوده و خبر های منتشـر شـده نیز دروغ بوده اسـت.
امـروز نیـز دقیقـا اینگونـه اسـت، در آینـده نزدیـک مشـخص خواهـد شـد کـه 
بسـیاری از گفته هـای بـه اصطـلاح کارشناسـان خارجی کـه برای ایـران تحلیل 
می کننـد و حتـی کارشناسـان داخلـی و اقداماتـی کـه در مـورد ویـروس کرونـا 
توصیه شـده اشـتباه و خبرهای منتشـر شـده رسـانه های پرشـمار دشـمن، دروغ 

اسـت. بوده 
مثـلا اگـر یـک تحلیـل و آمـار را کـه کارشناسـان خارجـی و داخلـی از جملـه 
پروفسـور ملـک زاده، معـاون محتـرم وزیر بهداشـت که همـان ابتـدا گفت حتما 
هفتـاد درصـد مـردم بـه تدریـج مبتـلا می شـوند را مـورد نظـر قـرار دهیـم و به 
ابتـلای هفتـاد هـزار نفـر کـه کمتـر از یـک درصد مـردم ایـران در مـدت دو ماه 
اسـت، توجـه کنیـم مشـخص می شـود کـه بیـش از یـازده سـال طـول خواهـد 

کشـید تـا هفتـاد درصـد مـردم مبتلا شـوند.
آیـا ایـن موضـوع، گویـای ابطـال یکـی از ایـن دو یعنـی پیش بینی هفتـاد درصد 

ابتـلای جامعـه و یـا آمـار هفتاد هـزار نفر مبتـلا در دوماه، نیسـت؟
آیـا واقعـا بعضـی از توصیه هـای بهداشـتی کـه کارشناسـان و غیـر کارشناسـان 
تـا کنـون ارائـه و مـردم نـاآگاه را اجبار بـه رعایـت آنها کرده ایـم اشـتباه و بدون 
مطالعـه و بهـره گیـری از تجـارت کشـوری کـه ابتـدا در آن کرونـا پیـدا شـد، 

؟ نیست
آیـا در آینـده مشـخص نخواهـد شـد کـه ایـن دسـتورات ماننـد همـان توصیـه 
خاموشـی مشـهد در روز هـا و ماه هـای اول جنـگ کـه بیـش از هشـتاد درصـد 

رعایـت می کردنـد، نیـز بـوده اسـت؟
جـدای از فـداکاری ایثارگـران حاضـر در خط مقـدم مقابله با کرونا در بیمارسـتان 
هـا کـه چـون ایثارگـران آن دوران، محبوب دل های مـردم و امام جامعه هسـتند 
کـه جمعـی از ایـن عزیزان در همـان روزهای اول بـه دلیل عدم آگاهـی از نحوه 
آرایـش دفاعـی در مقابـل ویـروس، مانند رزمندگانـی که در ماه هـای اول جنگ 
بـه دلیـل کـم اطلاعـی از چگونگـی ایجاد خاکریـز پدافنـدی، جان خـود را با تیر 

مسـتقیم دشـمن از دسـت داده و شهید شـدند، نیست؟ 
اما آیا کارشناسـان مدعی ارشـد و دانشـمندان علم پزشـکی که برای رسـانه های 
خارجـی بـر علیـه تصمیمـات سـتاد ملـی مقابلـه بـا کرونا، خبـر سـازی می کنند 

پاسـخی بـرای این سـوالات دارند؟ 
مـردم نمی داننـد واقعیـت هفتـاد درصـد پیش بینـی ابتـلا و یـا هفتاد هـزار مبتلا 

در مـدت دو ماه چیسـت؟
جامعـه نمی دانـد ماسـک و دسـتکش مربـوط بـه اتـاق عمـل واقعـا بـرای رفتن 
بـه دفتـر کار لازم اسـت و یا دسـتکش و ماسـک پارچـه ای قابل شستشـو برای 

مـردم عـادی کفایـت می کند؟
آیـا اگـر قـرار اسـت هفتـاد درصد جامعـه با علامـت و یـا بی علامت بـه ویروس 
مبتـلا شـوند، آمـار هفتـاد هـزار مبتـلا در مـدت دو ماه تا بـه هفتاد درصد برسـد 
یعنـی چـه؟ قلـم، تجارب دوران انقلاب اسـلامی و هشـت سـال دفـاع مقدس و 
تشـابه آنچـه ایـن روزهـا شـاهد هسـتیم را از آن جهـت مطـرح کـرد کـه بگوید 
بـه ایـن ملـت بایـد افتخـار کـرد و سـوالات را از آن جهت نوشـت که اولا شـاید 
پاسـخی ارائـه و بـه جامعـه کمک شـود و دوما بگویـد اگرچه واقعا خـوب بود که 
سـتاد ملـی مقابله با کرونا، پیشـنهاد سـتاد خراسـان رضوی بـرای قرنطینه کامل 
در ایـام تعطیـلات نـوروزی کـه تاثیـر منفی کمتـری در اقتصاد کشـور داشـت را 

مـورد توجـه قـرار می داد کـه به هـر دلیلی ایـن اتفـاق نیفتاد. 
از آنـان کـه ایـن روزهـا در داخـل کشـور بـا گوینـدگان رسـانه هـای خارجی در 
مخالفـت بـا تصمیم سـتاد ملی کرونـا برای فعال کـردن تدریجی کسـب و کارها 
بـا رعایـت فاصلـه گذاری هوشـمند، هم صدا می شـوند باید سـوال کـرد: با توجه 
بـه آنچـه اشـاره شـد چه پیشـنهادی به جز فعال شـدن مدیریت شـده و بـا انجام 
پروتکل هـا در فضـای کسـب و کار جامعـه ای کـه اکثریـت بزرگ آنهـا متصل به 

ریشـه درخت بودجه کشـور نیسـتند، دارند؟
آیـا پایانـی بـرای رسـیدن بـه هفتـاد درصد بـا رونـد فعلی در تصـور دارنـد که به 

مـردم اعـلام کنند؟ 
یـا آنچـه تاکنـون گفتـه و آمارهـای ارائه شـده و اقدامات انجام شـده غلـط نبوده 

است؟ 
بـا همـه آنچه اشـاره شـده بیـش از هشـتاد و پنـچ درصد مـردم با محبـت و هم 
دل ایـران، از تـلاش هـای کادر درمانـی و مسـئولین دلسـوز و فـداکار قدردانی و 
حمایـت کـرده و کاری بـه آمارهـا بـه ویـژه هفتـاد درصـد نداشـته و توصیه ها را 
جـدی می گیرنـد و در خانـه می ماننـد تـا کرونا کـه می گوینـد از خانـواده آنفلانزا 

بـر اسـت بـه زودی با گـرم شـدن هوا کـم رنـگ می شـود،فایق آیند.

صبح امروز به بررسی وضعیت کرونایی مسکن می پردازد؛ 

مستاجران سرگردان در جابجایی
ســتاره علی پور/ با وجود ترس ناشی 
از شــیوع بیماری کرونــا، وضعیت رهن و 
اجاره خانه ها چه تغییری می کند؟ آیا دیگر 
مالکیــن خانه خود را برای اجــاره واگذار 
می کنند؟ تکلیف مســتاجرینی که در این 
روزها، بــه پایان قرارداد خود می رســند، 
چیســت؟ این وضعیت که بــه رکود بازار 
انجامیــده اســت، سرنوشــت قیمت ها را 

چگونه رقم می زند؟
در ادامه، گفت وگوی صبح امروز، با رئیس 
اتحادیه صنف املاک مشهد را می خوانید.

رئیــس اتحادیه صنف مشــاورین املاک 
مشهد با اشــاره به وضعیت فورس ماژور، 
گفت: وقتی اتفاق ناخواسته ای در قراردادی 
بروز کند، مدت آن اتفــاق به طول مدت 
قرارداد اضافه می شود. در شرایط فعلی، با 
ظهور ویروس کرونا، مســتاجرها می توانند 
قــرارداد خود را 1۴ ماهــه در نظر بگیرند 
یعنــی 2 ماه با شــرایط و قیمــت قبل به 

قرارداد اضافه شود.
علی مراد زاده در گفت وگو با خبرنگار صبح 
امروز، افزود: مســتاجران برای جابه جایی 
می توانند در ســاعت از قبل تعیین شده به 
واحد صنفی مراجعــه کنند و حتی قولنامه 

هم بنویسند.
کسر مالیات به دلیل ضرر ناشی از کرونا

مرادزاده افزود: طبق مصوبه اعلام شده از 
اتاق اصنــاف، واحدهایی که در این مدت 
ضرر کرده اند از مالیات آنها کسر می شود، 
یعنی هم مالیاتشــان کم می شــود و هم 
مهلتی برای پرداخت، به آن ها داده می شود 
و زمان ارائه اظهارنامه مالیاتی نیز به مدت 
2 ماه عقب می افتد، این روند توســط اداره 
دارایی به صورت همزمان انجام شده است 
که حرکت بســیار بزرگی است و مقدمات 

آن توسط دولت آماده می شود.
وی ادامه داد: دولت برای واحدهای صنفی 
کــه در این مدت متضرر شــده اند، وام 2 

میلیون تومانی را در نظر گرفته اســت که 
برای دریافت این وام باید به سامانه معرفی 

شده مراجعه و ثبت نام کنند.
رئیــس اتحادیه صنف مشــاورین املاک 
اظهار کرد: متاســفانه به دلیل تعطیلی، که 
در این مدت داشــته ایم خیلی از همکاران 
مــا مجبور به تعدیل نیرو شــده اند، که در 
اتحادیه برای تســهیل در کارهای اداری 
واحدی را بــرای ارائه خدمت به انها آماده 
کرده ایم تا در کارهای ثبت  قرارداد، مالیات، 

بیمه و .. به آن ها کمک کنیم. 
مرادزاده در رابطه با شروع به کار واحدهای 
از  املاک گفت: واحدهای زیرمجموعه ما 
اول اســفند تا 2۳ فروردین تعطیل بودند 
ولی از 2۳ فروردین بــا محدودیت زمانی 
بین 10صبح تا 18 عصر و به شرط رعایت 
پروتکل های بهداشتی فعالیت خود را آغاز 
از پیش شــرط های شروع  کرده اند. یکی 
مجدد فعالیت، ثبت نام در ســامانه وزارت 
بهداشــت و دریافت کد سلامت است که 
همــکاران ما باید به این ســامانه مراجعه 
کنند و کــد رهگیری بگیرند کــه بعد از 
آن اطلاعاتی به آنها داده می شــود که به 
چه صورت از خود و مشــتریانی که دارند 
با داشــتن  مراقبت کنند.واحدهای صنفی 
این کد و رعایت ســاعت کاری می توانند 

کار خود را آغاز کنند.
وضعیت قیمت در بازار مسکن

وی با اشــاره به افزایش قیمت خانه های 
تازه ساز، خاطرنشان کرد: با شیوع بیماری 
کرونا متاســفانه خیلــی از معاملات راکد 
شده است، خانه هایی که قدیمی ساز هستند 
قیمت آنها کاهش پیــدا کرده و خانه های 
نوســاز به دلیــل افزایش قیمــت دلار به 
صورت نامحسوس افزایش پیدا کرده است؛ 
چراکه ویــروس کرونا باعث شــد قیمت 
دلار آمریکا کاهــش پیدا کند و با کاهش 
قیمــت دلار مردم به ســمت طلا رفتند و 

قیمت طلا افزایش پیدا کرد البته در ایران 
با افزایش قیمت طــلا، دلار هم افزایش 
قیمت داشت ولی در ســایر کشورها دلار 

افت پیدا کرد.
علی مراد    زاده ادامــه داد: با افزایش قیمت 
دلار، مصالــح و متریال ســاختمانی گران 
شده و همه ادعا می کنند که با دلار خرید 
کرده اند در صورتی که ممکن است واقعی 
نباشــد، به همین دلیل خانه های تازه ساز 
افزایش قیمت و خانه های قدیمی ســاز به 
جهــت رکود، ویروس کرونــا، عدم خروج 
مــردم از خانه و عدم معاملــه، قیمت آنها 

کاهش پیدا کرده است.
وی افزود: در خانه های قدیمی ساز عرضه 
و تقاضا قیمــت را تعیین می کند نه قیمت 
تمام شده ســاخت آن، عرضه و تقاضا هم 
وقتی که نمونه ای پیدا شــود به آن استناد 
می کنند و در این شــرایط قیمت خانه تازه 
ســاز هم کاهش پیدا می کند. در این بین 
کسانی که به پول احتیاج دارند قیمت ها را 

کمتر کرده اند.

رکود بازار مسکن
رئیــس اتحادیه صنف مشــاورین املاک 
با اشــاره به رکود پیش آمده، اظهار کرد: 
متاســفانه با توجه به شرایطی که به وجود 
آمده اســت بازار دچار رکود شــده است و 
ممکن است این رکود عمیق تر و معاملات 
هم کمتر انجام شــود. طبق آمار موجود و 
با بررســی های انجام شده، معاملات ما در 
ســال گذشته نسبت به سال ۹۷ تقریبا 2۵ 
درصد کمتر شده است و نسبت به سال ۹۶ 
هم همین اندازه بوده اســت و در مجموع 
نســبت به ســال ۹۶ معاملات ۵0 درصد 
کاهش پیدا کرده اســت یعنی سال ۹۶ تا 
ســال ۹8 کمتر شده و ممکن است امسال 

همین روند ادامه پیدا کند.
وی ادامه داد: به دلیل شــرایطی که پیش 
آمده خیلی از کسانی که قصد خرید ملک 
داشــته اند، فعلا منصرف شده اند چون در 
این شــرایط، بازدیدی انجام نمی شــود و 
بیشــتر، خانه هایی که خالی یا تازه ســاز 
هســتند قابلبت بازدید را دارند. متاســفانه 

اکثر فایل هایی که ما داریم ساکن هستند و 
اجازه بازدید نمی دهند به همین دلیل اکثر 

معاملات راکد مانده است.
علی مرادزاده در پایان اضافه کرد: امســال 
با توجه به شــرایط جدید پیــش آمده در 
کشور و شــیوه جدید محاســبه مالیاتی، 
دســتورالعملی به همکارانمان داده شــده 
که قراردادها را بــه صورت پرینتی تنظیم 
کنند، بــدون اینکه پول اضافــه ای بابت 
این نــوع تنظیم، بگیرنــد و دیگر قرارداد 
دســتی و قدیمی هیچ اعتبــاری ندارد و 
شــهروندان و همکاران ما باید دقت کنند 
 که دیگر از قراردادهای دســتی اســتفاده

 نکنند.
شــهروندان باید به این نکته دقت کنند و 
اگر به یک واحد صنفــی مراجعه کردند و 
قرارداد پرینتی به آنها داده نشد، می توانند 
در اتحادیــه اقدام به شــکایت کرده تا ما 
پیگیری کنیم و اگر سوال یا مشکلی دارند 
می تواننــد از طریق تلفــن ۳1۴۳2 با ما 

ارتباط برقرار کنند تا به آنها کمک کنیم.
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مجلس  عمران  کمیســیون  عضو 
گفت: در شــرایط کنونی با بسته 
شــدن دفاتــر مشــاوران املاک 
شــاهدیم که سایت های اینترنتی 
خرید و فروش مســکن جای این 
دفاتر را گرفته اند، بنابراین در این 
وضعیت سایت های اینترنتی نقش 
به سزایی در مدیریت بازار مسکن 

ایفا می کنند.
مجید کیان پور با اشاره به وضعیت 
بازار مســکن در شــرایط کنونی، 

گفت: با آغاز شیوع بیماری کرونا در کشور و با تصمیم ستاد ملی مقابله با این بیماری، عملا تمام دفاتر 
مشاوران املاک بسته شده و فعالیت آن ها متوقف شده است که این مسئله تأثیر چشمگیری در کاهش 

معاملات مسکن گذاشته است.
این نماینده مردم  در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: در شرایط کنونی با بسته شدن دفاتر مشاوران 
املاک شاهدیم که سایت های اینترنتی خرید و فروش مسکن جای این دفاتر را گرفته اند، بنابر این در 

این وضعیت سایت های اینترنتی نقش به سزایی در مدیریت بازار مسکن ایفا می کنند.
وی گفت: متأســفانه در ســال های اخیر سایت های اینترنتی خرید و فروش مسکن نه تنها به اهداف و 
وظایــف خود عمل نکردند، بلکه به عاملی برای افزایش قیمت ها و بروز تنش در بازار مســکن تبدیل 
شدند، این مسئله موجب شد که قوه قضائیه به موضوع ورود کرده و سایت ها از قیمت گذاری در آگهی 

های خرید و فروش منع شدند.
این نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: در شرایط کنونی کارشناسان کاهش تدریجی قیمت مسکن 
را به دلیل کاهش معاملات و کاهش تقاضا محتمل می دانند، حال به نظر می رســد که ســایت های 

اینترنتی مسکن باید نسبت به تسهیل این روند اقدام کنند.
کاهش نسبی قیمت سبب خروج از رکود 

کیان پور افزود: کاهش نسبی قیمت مسکن می تواند بازار مسکن را از روند رکودی فعلی خارج کند؛ زیرا 
با کاهش قیمت، خریداران بیشــتری می توانند نســبت به تأمین مسکن مورد نیازشان اقدام کنند، بنابر 
این سایت های اینترنتی باید نسبت به مدیریت قیمت مسکن منطبق با وضعیت فعلی بازار اقدام کنند.

کمیســیون  رئیســه  هیأت  عضو 
از  یکی  گفــت:  مجلــس  عمران 
شــاخص های اصلــی در قیمت 
گــذاری مســکن، بحــث مصالح 
ســاختمانی اســت، در مــاه های 
اخیر شــاهدیم کــه قیمت مصالح 
نرخ  افزایش  دلیل  به  ســاختمانی 
ارز و تورم، بالا رفته اســت و این 
مســئله در قیمت نهایی مســکن 

اثرگذار است.
علیــم یارمحمــدی با اشــاره به 

وضعیت بازار مســکن در ماه های آینده، گفت: در شــرایط کنونی بازار مسکن در وضعیت رکودی قرار 
دارد، البته این وضعیت در سال گذشته نیز وجود داشت، اما در این شرایط به دلیل شیوع بیماری کرونا و 

تعطیلی مشاوران املاک، عملا چرخه اقتصادی بازار مسکن متوقف شده است.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بر اساس آمارها میزان معاملات مسکن در سال 
جدید به میزان چشــمگیری کاهش یافته اســت، همچنین طبق گزارشات، معاملات در اسفند ماه سال 
گذشته حدود 2۵ درصد کاهش یافت که این آمارها نشان دهنده کاهش تقاضا برای خرید مسکن است.

وی گفت: برخی کارشناسان اعلام می کنند که با کاهش تقاضا برای خرید مسکن، قیمت ها روند نزولی 
خواهد داشت، هر چند که کاهش تقاضا می تواند در قیمت نهایی اثرگذار باشد اما به نظر من قیمت ملک 

تحت تأثیر مولفه های بسیاری است که باید مورد توجه قرار گیرد.
این نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: یکی از شــاخص های اصلی در قیمت گذاری مسکن، بحث 
مصالح ســاختمانی است، در ماه های اخیر شاهدیم که قیمت مصالح ساختمانی به دلیل افزایش نرخ ارز 

و تورم، بالا رفته است و این مسئله در قیمت نهایی مسکن اثرگذار است.
تأثیر افزایش ساخت و ساز در کاهش قیمت نهایی مسکن

عضو هیأت رئیسه کمیسیون عمران مجلس گفت: یکی دیگر از شاخص های مهم در افزایش یا کاهش 
قیمت مسکن، روند ساخت و ساز و تولید مسکن است، قطعا اگر به میزان نیاز کشور مسکن تولید شود، 
ما شــاهد افزایش قیمت ها نخواهیم بود، بر اســاس بررسی های صورت گرفته، کشور سالانه به حدود 

800 هزار تا یک میلیون واحد مسکونی جدید نیاز دارد.
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اســتاندار خراسان رضوی ضمن اشــاره به جلوگیری 
از تعطیلی ۳۹۲ واحد صنعتی در ســال گذشته، گفت: 
در راســتای کاهش آثار کرونا بر اقتصاد استان، بسته 
های حمایتی دولت در خصوص کسب و کارهای خرد 

پیگیری و در دستور کار قرار گیرد.
به گزارش صبح امروز، علیرضا رزم حســینی در جلسه 
شورای هماهنگی بانک های اســتان، بر لزوم پیش 
بینی تمهیدات لازم در شــرایط پساکرونا تاکید کرد و 
افزود: با توجه به اینکه اقتصاد خراسان رضوی بر پایه 
بخش خصوصی بنا شده اســت، خسارت های شیوع 
ویروس کرونا برای خراســان رضوی بیشتر از استان 
های دیگر خواهد بود.اســتاندار خراسان رضوی بیان 
کرد: دبیر شورای هماهنگی بانک ها و مدیران بانکی 
استان باید بسته های تشویقی یا کمک های حمایتی 
که از ســوی دولت برای کسب و کارهای خرد پیش 
بینی شــده را پیگیری کنند تا خســارت این ویروس 
بر اقتصاد اســتان کاهش یابد.رزم حسینی خاطرنشان 

کرد: با توجه به افزایش حضور مردم در ســطح شهر، 
حتما پروتکل های بهداشــتی در تمامی شعب بانک 
ها رعایت شــود تا آغاز فعالیت کسب و کارها، باعث 
شیوع بیش از پیش ویروس کرونا در استان نشود.وی 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه در 
سال گذشــته از تعطیلی ۳۹۲ واحد صنعتی کشاورزی 
و اقتصادی جلوگیری شــد، گفت: تلاش های انجام 
گرفته در این زمینه، اقدام بزرگی در سال رونق تولید 

محسوب می شود.
استاندار خراســان رضوی ابراز کرد: با تمام بانک ها 
یا مؤسسات مالی و اعتباری که اطلاعات بانکی خود 
را ارائه نمی کنند، بعــد از دادن فرصت یک ماهه بر 
اســاس تصمیمات ستاد تدبیر اســتان برخورد خواهد 
شد.رزم حسینی با بیان اینکه در سال جاری  ۲۰۰ طرح 
اقتصادی در برنامه استان قرار دارد که باید دنبال شود، 
خاطرنشــان کرد: امسال علاوه بر تلاش برای اجرای 
این طرح ها، باید با ســهولت بیشتری به واحد های 

کوچک، تسهیلات ارائه شود.استاندار خراسان رضوی 
گفت: در پایان سال مدیران بانک هایی که همکاری 

خوبی در اقتصاد اســتان داشته باشند، تشویق خواهند 
شد.

جلوگیری از تعطیلی ۳۹۲ واحد صنعتی در سال گذشته



4
سه شنبه26 فروردین ماه 1399/   سال سوم  /   شماره 664

Vol.3.No.664  / April.14.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

عه
جام

ســخنگوی وزارت بهداشت از شناســایی 1۶1۷ بیمار جدید کووید1۹ در 
کشــور خبر داد. به گزارش صبح امروز، دکتر کیانــوش جهانپور گفت: از 
دیروز تا امروز 2۵ فروردین 1۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 

1۶1۷ بیمار جدید مبتلا به کووید 1۹ در کشور شناسایی شد.
وی افزود: بــا در نظر گرفتن موارد جدید، مجمــوع بیماران کووید1۹ در 
کشور به ۷۳۳0۳ نفر رسید.به گفته سخنگوی وزارت بهداشت، متاسفانه در 
طول 2۴ ساعت گذشته، 111 بیمار کووید1۹ جان خود را از دست دادند و 

بر این اساس در مجموع تا امروز ۴۵8۵ نفر از بیماران، جان باخته و دیگر 
در بین ما نیستند.

جهانپور همچنیــن گفت: تا کنون ۴۵۹8۳ نفر از بیمــاران، بهبود یافته و 
ترخیص شــده اند.وی افزود: ۳8۷۷ نفر از بیمــاران مبتلا به کووید1۹ در 
وضعیت شــدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تا کنون 2۷۵ هزار 
و ۴2۷ آزمایش تشــخیص کووید1۹ در بیش از 100 آزمایشگاه مورد تایید 

وزارت بهداشت انجام شده است.

یک هزار و 617 
مبتلای جدی به کرونا 
در یک روز

 اجرای بهترین عملکرد مدیریت کرونا 
در  خراسان

سرویس جامعه /معاون درمان وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی اظهار کرد: 
استان خراسان رضوی بهترین عملکرد را در مدیریت ویروس کووید -1۹ داشته است.
به گزارش صبح امروز، دکتر قاســم جان بابایی در حاشیه نشست استانی ستاد مبارزه 
با کرونا خراســان رضوی افزود: همکاری و هماهنگی میان استاندار خراسان رضوی، 
تمامی اعضای شورای اداری استان، مردم، آستان قدس رضوی و دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد در بیش از ۵0 روز از شــیوع ویروس کرونا بسیار خوب بوده و این امر موجب 

شده است که یکی از بهترین استان های کشور در زمینه مدیریت این بیماری باشد.
وی با بیان اینکه اجرای برنامه سطح بندی بیماران مبتلا به کووید-1۹ یکی از اقدامات 
بسیار مهم دانشگاه علوم پزشکی مشهد در راستای ارائه خدمات به بیماران سندرم حاد 
تنفســی و مبتلا به کرونا بوده است تصریح کرد: در این برنامه که مراکز خدمات جامع 
سلامت به عنوان سطح یک، کلینیک ها و  درمانگاه های دولتی و خصوصی به عنوان 
سطح دو  و  ۳ بیمارستان به عنوان سطح سه بیماران تعیین شده موجب شده است که 

از ازدحام و مراجعه مستقیم بیماران به اورژانس مراکز درمانی جلوگیری شود.
معاون درمان وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه استان خراسان 
رضوی در حال حاضر در مرحله مدیریت بیماری کووید-1۹ اســت و دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد به اوضاع بحرانی این بیماری مسلط است اما هنوز تا مهار بیماری کرونا 
فاصله داریم خاطر نشان کرد: خراسان رضوی به دلیل وجود حرم مطهر رضوی، تعداد 
زیاد کارخانه ها، حضور مســافران وتعدد سفر به این استان شرایط خاصی را نسبت به 
ســایر استان های کشور دارد  و هر گونه تصمیم گیری در زمینه بیماری کرونا باید در 

این استان به صورت مرحله به مرحله باشد.
دکتر جان بابایی با بیان اینکه در طرح فاصله گذاری هوشــمند، تعدادی از مشــاغل و 
اصناف ضروری به طور مجدد فعالیت خود را آغاز کرده اند خاطر نشان کرد: برای اطلاع 
از نتایج این طرح و بررسی آثار آن در میزان بار بیماری دو هفته زمان لازم است تا بتوان 

تصمیم های بعدی را اجرایی کرد.  
وی با تاکید بر اینکه هر گونه غفلت و اشتباه در تصمیم گیری ممکن است موجب بروز 
بحران شود  از تمامی مردم خواست در حال حاضر که استرس و نگرانی های روزهای 
نخست شیوع ویروس کرونا کمتر شده است برای فعالیت در سایر مشاغل و اصنافی که 

هنوز فعال نشده اند صبور باشند.
معاون درمان وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکبا بیان اینکه  دانشگاه های علوم 
پزشکی کشــور از جمله دانشگاه علوم پزشکی مشــهد بیش از یک هزار  طرح های 
مطالعاتــی مختلف در زمینه ویروس کووید-1۹ آغاز کرده اند خاطر نشــان کرد: یکی 
از این طرح ها اســتفاده از پلاسمای بیماران بهبود یافته برای بیماران مبتلا به بیماری 
کرونا اســت که دانشگاه علوم پزشکی مشهد یکی از دانشگاه هایی است که این طرح 

مطالعاتی را با همکاری سازمان انتقال خون در حال اجرا دارد.
وی با بیان اینکه نتایج این طرح مطالعاتی هنوز اعلام نشــده است تصریح کرد: هنوز 
هیچ درمان قطعی برای کرونا مشخص نشده است و داروی ضد ویروس خاصی برای 

بیماری کرونا کشف و تولید نشده است.

تشکیل نخستین مرکز تشخیص مولکولی 
ویروس کرونا

نخســتین مرکز تشخیص ویروس کووید 1۹ به صورت آزمایش مولکولی توسط جهاد 
دانشگاهی مشهد راه اندازی شد. 

معاون ســازمان جهاد دانشگاهی خراســان رضوی روز دوشنبه به خبرنگار ایرنا گفت: 
هدف از راه اندازی این مرکز افزایش ظرفیت انجام آزمایش های مولکولی تشــخیص 
ویروس کووید 1۹ در مشهد است تا مراجعه کنندگان به صورت سرپایی تحت آزمایش 
قرار گیرند.حمیدرضا بیدخوری افزود: اســتفاده از ایــن روش همزمان با اجرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی در خراســان رضوی منجر به پیدا کردن ناقلان بدون علامت 

بیماری کرونا می شود و میزان تشخیص این بیماری را افزایش می دهد.
وی ادامه داد: در مرکز تشخیص ویروس کووید 1۹ از کیت تشخیصی که پژوهشکده 
معتمد ســازمان جهاد دانشگاهی در تهران طراحی و ساخته و به تایید وزارت بهداشت 
نیز رســیده، استفاده شده و آزمایشات بر مبنای پروتکل سازمان بهداشت جهانی انجام 
می شود.وی گفت: ساختار فیزیکی این مرکز به گونه ای است که کمترین آلودگی برای 
همکاران و مراجعه کنندگان را دارد و ســه مرحله نمونه گیری، اســتخراج نوکلئوتیدی 
و آزمایــش مولکولی به نحوی انجــام می گیرد که امکان آلودگــی برای همکاران و 
مراجعه کنندگان را به حداقل می رساند.بیدخوری افزود: کمیته علمی این مرکز متشکل 
از پنج نفر از اعضای هیات علمی جهاد دانشــگاهی مشــهد، تعدادی از اعضای مرکز 
تحقیقات عفونت های ویروســی، تکنسین های مرکز تشخیص طبی جهاد دانشگاهی 
اســت و از ظرفیت علمی گروه ایمنی شناسی دانشگاه علوم پزشکی مشهد نیز استفاده 
می شــود.وی ادامه داد: مرکز تشخیص ویروس کووید 1۹ به صورت آزمایش مولکولی 

ظرفیت انجام روزانه 100 نمونه گیری را دارد که این میزان قابل افزایش است.

سرپرست اداره کل بیمه سلامت خراسان رضوی خبر داد:

تسویه 41میلیارد و 960 میلیون تومان از 
مطالبات مراکز درمانی و موسسات 

ســرویس جامعه /در فروردین ماه ســال1۳۹۹  با پرداخت بالغ بر2۳ میلیارد تومان از 
مطالبات مراکز درمانی طرف قرارداد این اداره کل پرداخت شد/ مطالبات داروخانه ها ی 

غیردانشگاهی طرف قرارداد نیز به مبلغ18میلیارد و ۹۵۶میلیون تومان تسویه گردید .
به گزارش صبح امروز، دکتر علیرضارمزی سرپرســت اداره کل بیمه سلامت خراسان 
رضــوی گفت: در فروردین ماه 1۳۹۹ اداره کل بیمه ســلامت خراســان رضوی بالغ 
بر2۳ میلیارد تومان از مطالبات سال1۳۹8موسســات درمانــی و مراکز طرف قرارداد 
خود را پرداخت و تســویه کرد.وی در توضیح این خبر گفت: مانده مطالبات بســتری 
شــهریور ومهر ماه 1۳۹8 بیمارستانهای غیر از دانشگاهی وبخشی از مطالبات آبان ماه 
1۳۹8بیمارســتانهای خیریه به مبلغ 12 میلیارد  و10 میلیون تومان تسویه گردید.  وی 
افزود: همچنین مانده مطالبات اسناد سرپایی موسسات غیر از دانشگاهی مرداد ماه 1۳۹8 
)پاراکلنیک ودرمانگاهها ( وبخشی از مطالبات شــهریور ماه ۹8 مراکز دیالیزی مجموعا 
بــه  مبلغ 8 میلیارد  ۷۷۶ میلیون تومان نیز پرداخت شــد.دکتر رمــزی ادامه داد: علاوه 
بر مبالغ مذکور نیز مبلغ 2 میلیارد و218 میلیون تومان بابت تفاوت علی الحســاب ســال 
1۳۹8 سطح یک روســتائیان ، عشایر وشهرهای زیر بیست هزار نفر دانشگاههای علوم 
پزشکی سطح استان خراســان رضوی پرداخت شد که در مجموع این اداره کل مبلغ2۳ 
میلیارد و ۴میلیون تومان در ابتدای سال1۳۹۹ به مراکز درمانی و موسسات طرف خود را 
پرداخت و تســویه نموده است.سرپرست اداره کل بیمه سلامت خراسان رضوی تصریح 
کرد:در اسفند ماه ســال1۳۹8 نیز  مطالبات سال1۳۹۷موسسات طرف قرارداد موسسات 
غیرازدانشگاهی)بجز اسفند1۳۹۷داروخانه های خصوصی(تسویه شده بود که با پرداخت18 
میلیارد و ۹۵۶ میلیون تومان در فروردین ماه 1۳۹۹ ، کلیه مطالبات  سال1۳۹۷موسسات 

غیر از دانشگاهی و داروخانه های طرف قرارداد با این اداره کل تسویه گردیده است.

مدیر کل کمیته امداد استان خبر داد:

توزیع 74 هزار بسته معیشتی بین خانواده های نیازمند
سرویس جامعه / از ابتدای شیوع ویروس کرونا تاکنون 
در اســتان ۷۴ هزار بسته معیشــتی بین خانواده های 
نیازمند با همراهی و مشارکت مراکز نیکوکاری توزیع 
شــده که 2۷ هزار مورد آن در بیــن کارگران فصلی 

بوده است. 
به گزارش صبح امروز، حبیب الله آســوده در گفتگوی 
زنده ویدئو کنفرانس با رســانه های استان در حاشیه 
بســته بندی و توزیع بســته های ســلامت و معیشت 
از اجــرای رزمایش ملی با عنوان »رزمایش بخشــش 
ایرانیان« با رویکرد فراهم آوردن زمینه حضور خیران 
و برنامه ریزی عملیاتی برای رفع مشــکلات اقشــار 
آســیب دیده از کرونا در این نهاد همزمان با سراســر 
کشــور گفت و افزود: این رزمایــش ملی همزمان در 
اســتان با بهره گیری از منویات مقام معظم رهبری در 
حال انجام اســت که همه دســتگاه ها در کنار کمیته 

امداد پای کار هستند.
وی با اشــاره به اینکه مردم همیشه با حضور خوبشان 
نمــادی از همدلی را به جا گذاشــتند، ادامه داد: ارائه 
خدمات بــا اولویت مددجویان تحت حمایت، اقشــار 
نیازمند و کارگران فصلــی و روزمزد صورت می گیرد 
تا رزمایش بخشــش ایرانیــان در جهت محقق کردن 
منویات رهبری، مردم پایه باشد و تسهیل گری صورت 

گیرد.
پویش نذر سلامت و تشکیل قرارگاه نیکوکاری

آســوده اجرای پویش نذر ســلامت و تشکیل قرارگاه 
نیکوکاری را از بدو شــیوع ویــروس کرونا مربوط به 
خراسان رضوی اعلام کرد و افزود: این امر با همراهی 
وحمایــت نماینده ولــی فقیه اســتان، رییس مجمع 
نمایندگان و استاندار انجام شده و در حال فعالیت است.
مدیرکل کمیته امداد خراســان رضوی با اعلام اینکه 
فعالیــت های این رزمایش تا پایان ماه مبارک رمضان 
ادامــه دارد، بیان کــرد: این پویش باتوجه به شــیوع 
ویروس کرونا و مشــکلات ایجاد شــده جهت تامین 
هزینه های ســلامت و معیشــت اقشار آسیب پذیر به 
ویژه کارگران فصلی، روز مزد و دستفروش ایجاد شده 
است که اهداف تعیین شده آن با مشارکت عموم مردم 

نیکوکار و همه سازمانهای انجام می شود.

وی با اعلام اینکه مراکز نیکوکاری کمیته امداد تجلی 
فعالیت های نیکوکارانه اســت ادامــه داد: اکنون در 
خراســان رضوی بیش از 2۵0مرکز نیکوکاری توسط 
این نهاد با محوریت مسجد و معتمدین محل تاسیس 
و راه اندای شــده است که علاوه بر شناسایی خانواده 
های نیازمنــد و نیکوکار محل، مواســات و رزمایش 

کمک به فقرا را انجام میدهند.
آســوده با اعلام اینکه مراکز نیکوکاری با مشــارکت 
مناســب از ابتدای شــیوع ویروس کرونا در خراسان 
رضوی تاکنون ۷۴ هزار بسته معیشت و سلامت را بین 
نیازمندان توزیع کرده اند، افزود:  از این تعداد 2۷ هزار 
سبد بین کارگاران فصلی توزیع شده است و همچنین 
۷ هزار بسته با مشارکت آستان قدس رضوی در حاشیه 

شهر توزیع شد.
تولید 3میلیون و 500ماسک توسط مددجویان

مدیرکل کمیته امداد خراســان رضــوی همچنین از  

اقدامات بهداشــتی و مشــارکت کمیته امداد استان با 
دانشگاه علوم پزشــکی گفت و افزود: تولید ۳ میلیون 
و ۵00 هزار ماسک توســط مددجویان کمیته امداد و 
عرضه به مراکز درمانــی و توزیع بین مردم، تولید ۳۶ 
هزار گان بیمارســتانی و ورودبه طرح غربالگری انجام 

شده است.
وی بــا توجه به مســاله عدلت در توزیع بســته های 
معیشتی و اعتمادسازی برای مردم از تهیه سامانه خیر 
و احسان)ســخا( خبر داد و اظهــار کرد : این نرم افزار 
قابلیت دارد تا شناســایی نیازمندان جدید و افراد بهره 
مند شده از بسته های معیشتی  توسط همه گروه های  
جهــادی، کمیته امداد و ... را ثبت کند تا از روند توزیع 
متعادل برخوردار باشــیم  و ساماندهی مناسبی در این 

زمینه باشد.
آسوده از دغدغه مردم نسبت به جمع آوری کمک ها و 
هزینه کرد آن گفت و اعلام کرد: کمیته امداد آمادگی 

دارد تا شــماره حســاب های واحدی را به گروه ها و 
ســازمان های نیکوکار واگذار کند و در این بخش فقط 

نقش نظارت و هدایت را عهده دار خواهد بود.
توزیع بسته های غذایی با رعایت موارد بهداشتی

وی در مورد محتویات بســته های معیشــتی و مواد 
غذایی اعلام کرد: صرفا بسته معیشتی توسط دستگاه 
هایی مانند، کمیته امداد، ســپاه، آستان قدس رضوی، 
مراکز نیکوکاری این نهاد و موسسات خیریه در دستور 
کار قرار دارد و توزیع مرغ در بســته های نذر سلامت 

باید باتوجه به شرایط بهداشتی اعمال شود.
مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوی در مورد پرداخت 
تســهیلات قرض الحسنه به مددجویان تحت حمایت 
در این شــرایط توضیح داد و افزود: با فراهم شــدن 
شــرایط از محل منابع تســهیلات قرض الحسنه به 
خانــواده های تحــت حمایت پرداخت خواهد شــد تا 

کارگشایی صورت گیرد.

خط پایان تعقیب و گریز خیاباني با تیراندازي پلیس و دستگیري متهم 
فرمانده انتظامي مشــهد از تعقیب و گریز و تیراندازي براي دســتگیري متهم به سرقت هاي خیاباني 

خبر داد. 
به گزارش صبح امروز، سرهنگ »عباس صارمي ساداتي« در تشریح این خبرگفت: تیم هاي تجسس 
کلانتري نجفي مشــهد در اجراي مرحله دیگري از طرح امنیت محله محور، یکي از عاملان سرقت 

هاي خیاباني در محدوده بلوار هاشمیه را چهره زني و تحت تعقیب قرار دادند.
فرمانده انتظامي مشــهد افزود: در این عملیات ضربتي با کنترل و مراقبت هاي نامحسوس ، متهم را 
با خودروي سواري پراید ردزني ودقایقي پس ازآن که دوربین مداربسته یک ساختمان را سرقت کرده 

بود ، براي دستگیري اش وارد عمل شدند.
سرهنگ صارمي اظهار داشت:تیم تجسس کلانتري نجفي ، متهم را در بلوار وکیل آباد مشهد تحت 
تعقیب قرار داد اما راننده خودرو بدون توجه به دســتور ایســت پلیس با ســرعت زیاد متواري شد و 
تعقیب و گریز پلیســي با شلیک تیرهوایي و سپس تیراندازي به سمت خودروي سواري ، مسافتي به 

طول انجامید.
وي خاطر نشان کرد: با دستگیري متهم در در بازرسي اولیه از خودرو سواري او ۴عدد باطري خودرو 
، یک حلقه رینگ و لاســتیک ، یک دســتگاه پخش صدا و 2 جعبه آچار ، یک عدد باند بزرگ و یک 

دستگاه چشمي دوربین مداربسته سرقتي کشف شد.
فرمانده انتظامي مشهدگفت:تحقیقات با دستورات مقام قضایي براي کشف اقدامات مجرمانه متهم در 

حالي ادامه دارد که تاکنون ۳ شاکي پرونده با حضور در کلانتري ، پي گیري شکایت خود بوده اند.

دستگیری باند سارقان حرفه اي در مشهد 
رئیس پلیس آگاهي اســتان از شناســایي و دستگیري ۹ ســارق حرفه اي و کشف 8 دستگاه خودرو 
مســروقه، ۷ دستگاه گوشی تلفن همراه و تعداد قابل توجهی دوچرخه و لوازم خانه سرقتی در مشهد 

خبر داد . 
سرهنگ« جواد شــفیع زاده« در تشریح این خبر گفت: در پی شکایت تعدادي از شهروندان مبني بر 
سرقت خودرو هاي پراید و تلفن همراه آنان در سطح شهر مشهد، پی گیری موضوع به صورت ویژه 

در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی قرار گرفت .
وي خاطرنشــان کرد: کارآگاهان دایره مبارزه با ســرقت پلیس آگاهي با همکاري تیم هاي گشــتي 
تجسس کلانتري شفا متوجه شدند اکثر خودروهاي سرقت شده پراید بوده و همین سرنخ کافي بود تا 
ماموران با اشراف اطلاعاتی یک متهم سابقه دار را در این زمینه شناسایی و این فرد را در یک اقدام 

غافلگیرانه و ضربتي دستیگر کردند.
این مقام انتظامی گفت: متهم دستگیرشــده در مواجهه با ادله و مســتندات پلیس به ۷ فقره سرقت 
خودرو پراید، یک فقره سرقت دوو سیلوي، ۷ فقره سرقت تلفن همراه و چندین فقره سرقت دوچرخه 
و وسایل منزل با همکاری 8 نفر دیگر اعتراف که دیگر همدستان متهم پس از هماهنگي قضایي در 

چند عملیات ضربتی دستگیر شدند.
ســرهنگ شفیع زاده بیان داشت: متهمان دستگیرشده پس از تشکیل پرونده مقدماتی به منظور سیر 

مراحل قانوني به مراجع قضائی معرفي شدند.

مدیــرکل ثبــت اســناد و املاک 
خراسان رضوی گفت: یک میلیون 
و 280 هزار و ۷۹۴ ســند در دفاتر 
سال  اســتان طی  رســمی  اسناد 

گذشته تنظیم شد. 
به گــزارش صبح امــروز، محمد 
حسن بهادر افزود: این میزان سند 
تنظیمی نسبت به سال ۹۷ حدود ۶ 

درصد رشد داشته  است.
وی اضافه کرد: همچنین طی یک 
ســال گذشته ۴۶ هزار و ۳۴8 سند 

وکالت فروش املاک تنظیم شد که تا حدودی نگران کننده است و سخت گیری برخی از ادارات، نهادها 
و موسســات متولی و مرتبط با پاسخ استعلامات، بالا بودن هزینه ثبت اسناد رسمی و عدم اجرای کامل 

و به موقع قانون حدنگار از دلایل پدیده سندگریزی است.
مدیرکل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی گفت: چنانچه ادارات کل منابع طبیعی، راه و شهرسازی، 
آب منطقه ای، جهاد کشاورزی، اوقاف و امور خیریه و شهرداری ها به تکالیف قانونی خود در قانون جامع 
کاداســتر به موقع عمل می کردند دیگر نیازی به این حجم از استعلامات زاید توسط دوایر ثبتی و دفاتر 

اسناد رسمی نبود.
بهادر افزود: در راستای تکالیف و سیاست های سازمانی از جمله شفاف سازی نقل و انتقالات و معاملات 
رسمی، سامانه ثبت الکترونیک اسناد از نیمه سال ۹2 در استان راه اندازی شد و تاکنون افزون بر هفت 

میلیون و 21۳ هزار سند در آن سامانه با موفقیت ثبت شده است.
وی ادامه داد: در مجموع هشــت میلیون و هزار اثر انگشت طی سال ۹8 از متعاملین و مراجعان صاحب 

سند در خراسان رضوی اخذ شده  است.
مدیرکل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی گفت: ۶.۷ درصد از اسناد تنظیمی کل کشور توسط ۵02 
دفتر اســناد رسمی در این اســتان ثبت می شود و خراسان رضوی بعد از اســتان های تهران و اصفهان 

بیشترین اسناد تنظیمی را به خود اختصاص داده است.
بهادر افزود: به طور متوسط پارسال هر دفترخانه سه هزار و ۵۷۷ سند برای مراجعان تنظیم کرده  است.

وی اضافه کرد: ۶۵۵ میلیارد و ۵۴8 میلیون و ۷88 هزار ریال حق ثبت طی ســال گذشــته توسط دفاتر 
اسناد رسمی وصول و به حساب خرانه دولت واریز شده  است که هشت درصد از این مبلغ وصولی سهم 

شهرداری های استان و ۴2 درصد آن نیز به حساب هلال احمر انتقال یافته  است.
مدیر کل ثبت اســناد و املاک خراسان رضوی افزود: از ابتدای ســال جاری تا بیستم فروردین ماه نیز 
هشــت هزار و ۶۶۷ سند در ۴۳۳ دفترخانه اسناد رسمی در استان تنظیم شده که به لحاظ شرایط کنونی 
کشــور و موضوع فراگیری بیماری ویروس کرونا نســبت به مدت مشابه ســال قبل ۶8 درصد کاهش 

داشته  است.
اســتان ۶ میلیون و ۴00 هزار نفری خراســان رضوی ۳۹ واحد ثبتی مصوب دارد که این تعداد معادل ۶ 

درصد از کل واحدهای ثبتی فعال در کشور است.
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ســرویس جامعه / مدیر آمار و فناوری اطلاعات دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: این 
مدیریت در جهت هرچه بیشــتر الکترونیکی کردن فرآیندها و پیشگیری از شیوع ویروس 

کرونا از طریق نســخ کاغذی در درمانگاه های زیر مجموعه خود سامانه نسخه نویسی 
الکترونیکی را در درمانگاه ها و کلینیک های ویژه دانشــگاه طراحی و پیاده سازی کرده 

است. 
به گزارش صبح امروز، ســید مسعود ساداتی افزود: در این سامانه، نسخه الکترونیک 

پزشک شامل اطلاعات تشــخیص بیماری و داروهای مورد نیاز برای بیماران سرپایی 
وارد می شود و بیمار می تواند  جهت تهیه داروهای تجویز شده، بدون همراه داشتن نسخه 

کاغذی به داروخانه های شهر مشهد یا حتی کشور مراجعه کند.
وی ادامه داد: در حال حاضر امکان ثبت نســخه الکترونیک برای همه پزشــکان در بستر سامانه 
»ســپید« مهیا شده است و پزشــکان می توانند از طریق ورود به پورتال خود در سامانه سپید به 

نشانی Sepid.mums.ac.ir  نسخه خود را به صورت الکترونیک ثبت کنند.

عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس با تأکید بر ادامه سختگیری ها طی روزهای آتی، 
گفــت: مردم به نزولی شــدن آمارها در برخی روزها دل خــوش نکنند؛ هیچ منطقه ای 

سفید نیست.
حســینعلی شهریاری خاطرنشان کرد: اینکه گاهی در اخبار برخی مناطق را به عنوان 
مناطق ســفید عنوان می کنند، حرف درستی نیست چون هنوز هیچ منطقه ای نه در 
دنیا نه در ایران فعلا ســفید نیست. قطعا ما هنوز به مرحله کنترل بیماری کووید 1۹ 

به معنای واقعی آن نرســیده ایم و در مرحله مدیریت بیماری هســتیم و امیدواریم در 
روزهای آینده وضعیت روشن تری پیدا کنیم.

حسینعلی شهریاری، عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس در آخر در خصوص عملکرد 
مجلــس در این مدت هم به  گفــت: مجلس این مدت تعطیل بوده و تقریبا در خصوص مقابله با 
کرونا هیچ کمکی به حوزه بهداشــت و درمان نداشــته و این ستاد ملی مبارزه با کرونا بوده که تا 

کنون تصمیم گیری  و کارهای اجرایی و عملیاتی را در این حوزه به عهده گرفته است.

مردم به نزولی شدن آمارها در برخی روزها دل خوش نکنندراه اندازی سامانه نسخ الکترونیکی در درمانگاه های استان

اخبار
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امکان مجدد برای ثبت 
نام کنکور 99 فراهم شد

به گزارش ایسنا، بر اســاس اطلاعیه سازمان سنجش آموزش کشور، 
کلیه داوطلبان ثبت نام کننده و متقاضیان ثبت نام در آزمون سراسری 
ســال 1۳۹۹ برای پذیرش در رشته های با آزمون در دوره های روزانه، 
نوبت دوم »شــبانه«، نیمه حضــوری، مجازی، پردیــس خودگردان 
دانشــگاه ها و مؤسسات  آموزش  عالی، دانشگاه  پیام  نور )آموزش از راه 
دور( و مؤسســات  آموزش  عالی غیرانتفاعــی و غیردولتی و همچنین 
رشته های تحصیلی با آزمون دانشــگاه آزاد اسلامی، می توانند نسبت 

به ثبت نام و ویرایش اطلاعات اقدام کنند.بر این اســاس و به منظور 
همراهی و مســاعدت با داوطلبان، تسهیلاتی برای ویرایش اطلاعات 
ثبــت نامی داوطلبانی که قبلًا نســبت به ثبت نام اقــدام نموده اند و 
همچنین ایجــاد امکان ثبت نام برای داوطلبانــی که در مهلت مقرر 
موفق به ثبت نام نشــده اند، فراهم می شــود که زمان و نحوه انجام 
 آن طــی اطلاعیــه ای در هفته آخر اردیبهشــت ماه اطلاع رســانی

 خواهد شد 

بله نقل از ایرنا، وزیر فرهنگ و ارشلاد اسلامی طی 
نامه هایلی جداگانله بله معلاون اول رئیلس جمهور، 
رئیلس دفتلر رئیلس جمهلور، رئیس سلازمان 
برنامله و بودجله و معلاون اقتصلادی رئیلس 
جمهلور بلا اعلام خسلارت  بیلش از ۹۷۶ 
میلیلارد تومانلی کرونلا بله بخلش فرهنگ، 
هنر و رسلانه کشور، خواسلتار مساعدت های 
هلر چله سلریع تر دولتِ به مشلاغل آسلیب پذیر 
فرهنلگ، هنلر و رسلانه کشلور شد.براسلاس اعام 
وزارت فرهنلگ و ارشلاد اسلامی، در نامله سلید 
عبلاس صالحلی به اسلحاق جهانگیری، 
نوبخلت  محمدباقلر  واعظلی،  محملود 
اسلت:  آملده  نهاوندیلان  محملد  و 
روزهلای  مسلتحضرید  کله  همانگونله 
رونلق کسلب وکارهای فرهنگلی، هنری 
بحلران  آغلاز  بلا  کشلور،  رسلانه ای  و 
همه گیلری بیملاری کرونلا بله گونله ای 
دیگلر رقلم خلورد، چنانچله رونلد رکود 
تلدوام  نیلز  جلاری  سلال  در  کسلادی  و 
یافتله اسلت. باتوجله به نلگاه همدلانه 
آن  در راس  و  متعهدانله دوللت  و 
بلرای  جمهلوری  ریاسلت 
و  کسلب  محیلط  بهبلود 
کارها و ضلرورت انجام 
حمایتلی  اقداملات 
بخلش،  ایلن  در 
خواهلد  سپاسلگزار 
بلود مطابلق دسلتور 
باتوجله  و  جنابعاللی 
شلغلی  ویژگلی  بله 
فعلالان  و  هنرمنلدان 
از  عموملا  کله  فرهنگلی 
اقشلار  آسلیب پذیرترین  جملله 

منظلور  بله  ویلژه ای  عنایلت  هسلتند،  جامعله 
کاسلتن حداقللی از فشلار ماللی و معیشلتی آنلان 
صلورت پذیرد.در این نامه تاکید شلده اسلت: میزان 
خسلارت وارده ایلن بخلش تلا پایلان فروردیلن ماه 
جلاری باللغ بلر ۹,۷۶۰,۹۲۱ میلیلون ریلال، معلادل 
حمایت هلای  نیلز  و  بلرآورد  توملان  میلیلارد   ۹۷۶
پیشلنهادی صنلدوق اعتبلاری هنلر در سله بخلش 
حلق بیمه، سلرانه درملان و جبران خسلارت بیکاری 

اسلت. شلده  پیش بینلی 
در همیلن راسلتا وزیلر فرهنلگ و ارشلاد اسلامی 
در توئیتلی بلا اشلاره بله اعام خسلارت های ناشلی 
از بیملاری کرونلا تصریلح کلرده بلود: املروز نامله 
بلرآورد جاملع خسلارات حلوزه فرهنگ، نشلر، تئاتر، 
موسلیقی، تجسلمی، سلینما، رسلانه، آموزشلگاه ها، 
موسسلات، کانون هلا و مشلاغل مرتبلط بله وزارت 
فرهنلگ و ارشلاد اسلامی بله آقایلان جهانگیلری 
و نهاوندیلان ارسلال شلد. اصحلاب فرهنلگ و هنر 
منتظلر خبرهلای خلوب از جلسله کمیتله اقتصادی 

سلتاد مللی کرونا هسلتند.
پلس از پیگیری هلای انجلام شلده وزارت فرهنگ و 
ارشلاد اسلامی برای قلرار گرفتن کسلب و کارهای 
فرهنگی هنری و رسلانه ای در رسلته مشاغل آسیب 
دیلده از بلروز و ظهور بیماری کرونا، با دسلتور سلید 
عبلاس صالحلی، معاونلت توسلعه مدیریلت و منابع 
وزارتخانله متبلوع ماموریلت یافتله بود بلا همکاری 
معاونت هلا و واحدهلای مرتبلط و نظلر خواهلی از 
کشلور  سراسلر  وابسلته  معیلن  صنلوف  و  نهادهلا 
گلزارش دقیلق و کمی از میزان خسلارت های وارده 
بله کسلب های و کارهلای موضلوع مصوبله هیلات 
وزیلران تهیله و بلرای تامیلن اعتبار لازم بله منظور 
حمایتلی  اقداملات  و  وارده  خسلارت های  جبلران  
دوللت از فعلالان فرهنلگ، هنلر و رسلانه کشلور به 

کمیتله اقتصلادی سلتاد مللی کرونا ارسلال کند.

در نامه وزیر فرهنگ به چهار عضو دولت مطرح شد؛

خسارت کرونا 
به فرهنگ، هنر و رسانه

شکست یک ایده
فیلم سینمایی خروج قاچاق شد

در حالــی که به گواهی آمارها  اکران های نوروزی، هرســاله در 
پربیننده ترین زمان اکران های ســال اســت، متضرر شدن این 
صنعت در اواخر سال گذشــته و ابتدای سال کنونی غیرقابل 
کتمان اســت و می توان تخمین زد که در بدترین شرایط هم 
ســینماهای ایران می توانستند طی یک ماه فروشی بالغ بر 1۷ 
میلیارد تومان داشته باشــند. در این بین ایده پردازی برای ایجاد 
یک راهکار موثر، هم به جهت تامین فراغت و پاســخ به چشــم 
انتظــاری مخاطبان و هم به جهت جبران بخشــی از ضررهای 

تولیدکنندگان می توانست موفق عمل کند.
پس از شــیوع کرونا در ایران و تعطیلی سینماها در سراسر کشور، 
ســازندگان فیلم خروج تصمیم گرفتند تا برای اولین بار در ایران، 
فیلم را پیش از نمایش عمومی در ســینماها و در دوران قرنطینه خانگی به صورت 
اینترنتــی اکران کننــد. بنابراین خروج، اولین فیلمی بود که بــه صورت اینترنتی از 

یکشنبه 2۴ فروردین 1۳۹۹ به صورت آنلاین به نمایش در آمد.
ابراهیــم حاتمی کیا، کارگردان این فیلم پیش از پخش اینترنتی در پیامی بیان کرد: 
امیدوارم این نوع بلیت خریدن و سنت جدید را انجام دهیم و دانلودی صورت نگیرد 
و فیلم به شکل غیرقانونی پخش نشود. ما امیدوارم که با دیدن فیلم مدیون دوساعت 

زمانی که گذاشتید و مبلغی که پرداخت کردید، نباشیم.

اکران اینترنتی که با شکست مواجه شد
اکران اینترنتی فیلم سینمایی »خروج« در حالی از دو سامانه فیلیمو و نماوا آغاز شد 
کــه یکی از مهمترین نگرانی ها درباره اولین تجربه ســینمای ایران در زمینه اکران 
اینترنتی، امکان دانلود و قاچاق نســخه با کیفیت فیلــم در فضای مجازی بود. این 
دغدغه در حالی بود که نسخه قاچاق فیلم خروج به فاصله چند ساعت از اولین نوبت 
اکران اینترنتی در تاریخ مقرر، در فضای مجازی منتشر شد و نشان داد که نگرانی ها 

بی مورد نبوده است.
ســیدمحمدمهدی طباطبایی نژاد دبیرکل ســتاد صیانت و مبــارزه با تکثیر و عرضه 
غیرمجاز آثار ســینمایی و سمعی و بصری، پیش از این در واکنش به این نگرانی از 
وعده ســامانه های ارائه دهنده خدمات اکران آنلاین برای جلوگیری از سرقت فیلم 
خبر داده بود. اما اینکه چرا این اتفاق افتاد و در این بین چه راهکاری برای جلوگیری 

از اتفاقات مشابه اتخاذ می شود، جای بحث دارد.
آیا پس از این فیلم سازان تن به اکران اینترنی خواهند داد؟

طبیعتا روند اکران اینترنتی فیلم ها، پیش از نمایش عمومی با این اقدام با شکســت 
مواجه شــد و دیگر ســازندگان پس از این اتفاق، دیگر اقدام مشــابهی را به انجام 
نخواهند رساند. انتشار نسخه قاچاق »خروج« حالا سرنوشت یکی از مهمترین ایده ها 
برای اســتمرار ارتباط مخاطبان با تولیدات روز ســینمای ایران در روزهای تعطیلی 
ســینماها را با تهدید جدی مواجه کرده است و باید دید آیا صاحبان دیگر فیلم های 
اکران نشــده سینمای ایران که در انتظار ســرانجام عرضه »خروج« در قالب اکران 
اینترنتی بودند، از این پس و بدون تضمینی برای سلامت فرآیند عرضه آثارشان، تن 

به اکران در فضای مجازی خواهند داد؟
شــایان ذکر است سازمان سینمایی و مســئولان فیلیمو و نماوا هنوز توضیحاتی در 

این زمینه ارائه نکرده اند.

رقص شاخه های زیتون منتشر شد
مجموعه کتاب )رقص شــاخه های زیتون( آمده است تا بین 
رویــای کودکی ما و جامعه امروز پلی زیبا با چشــم اندازی 
فراموش نشدنی باشد. رقص شــاخه های زیتون آمده است 
تا به ما بگوید با وجود بادهای بدی همچنان آری، همچنان 
نســیم خوشایند خوبی می وزد و عطر شــادی منتشر می کند. 
چهارداســتان صبح روز آخر به قلم مــژگان مظفری، اهل هیچ 
کجا نیستم به قلم نشاط داودی، بند آزاد به قلم شکوفه عمویی 
تبریزی و زیرپوست زن به قلم زهره ابراهیمی، روایت هایی واقعی 
از زندگی زندانیان آزاد شــده ای هستندکه اکنون در کارخانه ای 
کار می کنند که به گذشته آن ها کاری ندارد و می خواهد آینده ای 

از  سرشار 
چهار  این  بســازد.  روشنایی 
داســتان فراموش نشدنی در 
به  سبزرنگ  بسته بندی  یک 
یادماندنی را، انتشارات شالان 
چاپ و پخش ایــن رمان ها 
را بنیــاد خیریــه دکترنبی و 
کارخانجات زیتون آرشــیا بر 

عهده دارند.
شــاخه های  رقص  باخریــد 
سرشار  چهارداســتان  زیتون 
از مهربانــی می خوانیم، عطر 
زیبــای زیتــون را تجربــه 
می کنیم و البته در اشــتغال 
زندانیــان آزاد شــده و زنان 
سرپرســت خانــوار ســهیم 

می شویم.

عضو هیئت علمی پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات بیان کرد؛

فرهنگ دیداری و برساخت بصری کرونا
 بــه نقــل از ایرنا حســین حســنی در 
یادداشتی که پژوهشــگاه فرهنگ، هنر 
و ارتباطــات در اختیار این رســانه قرار 
داده، نوشــت: »عصر پساکرونا«، »نظم 
جدید کرونایی«، »کرونائیســم« و غیره، 
برخی از مفاهیم و اصطلاحاتی هســتند 
که تــلاش می کنند تا شــرایط جدیدی 
زندگی بشری پس از سلطه یک ویروس 
همه گیــر جهانــی را مفهوم پــردازی و 
تئوریزه کنند. مهابت شگرف این بیماری 
نوپدید عالم گیر چنان است که بزرگترین 
دست  همگی  جهان  معاصر  اندیشمندان 
به قلم بردند تــا از منظر رویکرد نظری 
مطالعاتــی خود، فهمی از آن به دســت 
آوردنــد و آن را با تمناکنندگان مشــتاق 
و دل نگران اندیشه هایشــان به اشتراک 
بگذارند، باشد که مرهمی هرچند گذارا بر 
این هراس جمعی جهانی و تشویش های 

معرفت شناختی و هستی شناختی باشد.
در ایــن نوشــتار تــلاش این اســت تا 
بصری بودن همه گیــری امر کرونایی در 
تلاقــی میان فرهنگ دیــداری، صفحه 
نمایــش و جای گیرشــدن رســانه های 
اجتماعی در زندگی روزمره مورد کنکاش 
قرار گیرد. در واقــع، موضوع اصلی این 
نوشــتار این اســت که چگونه تشویش 
تشدیدشــده از کرونــا در برهه خاصی 
روی می دهــد که این برهه زمانی عامل 
تعین بخش در همه گیری کروناهراســی 

است.
درمانگری با اشتراک گذاری

یــا  خودخواســته  قرنطینه هــای  در 
دگرخواســته ناشی از الزام دولتی و فشار 
خویشــاوندان هراســان از فقدان ما که 
ناگزیر هســتیم تا دیوارهایی نامرئی دور 
خود بکشــیم و تا حد ممکن تماس های 
اجتماعــی را کاهش و بر دوری گزینی از 
دیگران بیفزاییم، آنچه واســطه میان ما 
و جهان اســت، صفحه نمایش است. به 
عبــارت دیگر، ظهور امــری بصری در 
تلاقی با اوج گیری رســانه های اجتماعی 
تلفن همــراه قرین  بــا کارافزارهای  که 
شــده اند، ســبب شــده تا امر اجتماعی 
روی صفحــه نمایش از نو مفهوم پردازی 
و عملی شــود. از زمان گنجانده شــدن 
تلفن های  در  تصویربرداری  دوربین های 
همراه، امر بصری و اشــتراک گذاری به 
بخشــی از منطق رســانه های اجتماعی 
تصویر تبدیل شــده اســت. بــه عبارت 
دیگــر، همانطور که »یــوزه فن  دایک« 
گفته اســت، »اشــتراک گذاری به یک 
فعل اجتماعی تبدیل شــده است«. و یا 
می گوید،  جان«  »نیکلاس  که  همانطور 
تنها بخش محوری  نه  اشــتراک گذاری 
نحوه زیســتن ما در عصــر معاصر بلکه 

مدلی از درمان گری نیز هست.
کرونا همچنانکه به ســرعت مسیر شرق 

تــا غرب عالــم را در چشــم به هم زدنی 
پیمود و بسیاری از انگاره های رسانه های 
جریــان اصلی غربــی را در مورد میزان 
رفاه و اقتدار نظــام اقتصادی، اجتماعی، 
درمانی غــرب فروریخت و به ما فهماند 
که برخلاف نظــر خوشــبینانه »یووال 
نوح هــراری« درباره پیشــرفت فناورانه 
بشری دســت کم تا چند ماه آینده، این 
بیمــاری همه گیــر ورای قــدرت درک 
بشــر، یک تراژدی مهارنشدنی است که 
جــان صدها هزار نفــر را خواهد گرفت، 
تصاویر حرفه ای و کاربرساخته از آن نیز 
به ســرعت در پیام رسان ها و شبکه های 

اجتماعی به اشتراک گذارده شد.
حصر خانگی

فــارغ از جدال های چینــی و آمریکایی 
در مورد نحوه نامگذاری و منشــأ آن، ما 
انبوه  مصرف کننده  قرنطینه هایمــان  در 
هســتیم  محتواهایی  مختلف  قالب های 
کــه همه کاربران رســانه های اجتماعی 
تصور می کنند به شکلی آیینی و به مثابه 
وظیفه و کرداری مقدس موظف هستند 
تا آنها را تولید و به اشــتراک بگذارند و 
به تبشــیر و انذار  »دنبال کنندگان« خود 
بپردازند. طیفــی از محتواهای گوناگون 
از چهره های پرســتاران فــداکار عمدتاً 
زن بــا رد و کبــودی برجــای مانده از 
کاربرد ماســک، طی ساعت های متوالی 
تا شــایعات و اخبار جعلــی درباره تولید 

زودهنگام واکسن و داروی کرونا.
 ما منفعلانه، هراسان و بیمناک از اینکه 

این میکروارگانیســم ما را به کشــاکش 
زیســتن و مرگ و فنا بکشــاند یا اینکه 
ما ناقل و حامــل این منادی مرگ برای 
خویشاوندان و نزدیک ترین اطرافیان مان 
برساخته  روایت های بصری  به  باشــیم، 
روی صفحــه نمایــش می نگریــم که 
شــکلی ویروس گونه در شبکه اجتماعی 
اطرافیان مان دســت به دست می شوند و 
به شــکلی آسیب شناختی بر روح و روان 
مــا چنــگ می اندازند و تشــویش هایی 
هستی شــناختی بر مــا تحمیل می کنند 
و ما را وادار می کنند تا درباره مســیری 
کــه پیموده ایم و مســیری که شــاید 
دیگر نپیماییم عمیقاً تأمل و بازاندیشــی 
کنیم. از جمله بــه این تناقض مضحک 
بیندیشیم. ما انســان های فارغ از بند از 
اجتماع می گریزیم و خود را در زندان های 
خانگی مان به حصــر خانگی می افکنیم 
امــا در جای دیگر انســان های دربند از 
ترس کرونــا از بند می گریزند و به دامن 

کروناآلود جامعه پناه می برند.
درآمدزایی از داده ها

از منظــری دیگــر، همــه مــا کاربران 
مستأصلی که گول نویدهای مگاترندهای 
فناوری های نوین و عناوین پرطمطراقی 
همچــون هــوش مصنوعــی، یادگیری 
ماشــینی، ربات ها و هــوش مصنوعی را 
خورده ایم. در زمینه اجتماعی ما شــاید نه 
اما حداقل در بستر غربی که بدیهی است. 
تنها کاری که از دستمان برمی آید، علاوه 
بر خاصیت آرامش بخــش و روان درمانه 

میان  در  تصاویر کرونایی  اشتراک گذاری 
اجتماع مجازی مان این است که نادانسته 
و ناخواسته به عنوان نیروی کار در خدمت 
فرایند داده ای شدن باشیم. به این معنا که 
خلاقانه و نوآورانه پست هایی تولید کنیم، 
در زیر آن ها هشتگ هایی درج کنیم و به 
این شکل اطلاعات، نگرانی ها، احساسات، 
عواطف و باورهایمان را به شــکل داده ها 
در اختیار شرکت های بزرگ پلتفرمی قرار 
دهیم تا آنهــا این کلان داده ها را تحلیل 
و از آنهــا درآمدزایی کنند و شــیوه های 
تولیدگــری آتی ما را در قالب الگوریتم ها 
جهت دهی کننــد و یا به عبــارت دیگر 
بیش از تعامــل اجتماعی بصری ما را در 
رســانه های اجتماعی تصویری به شکلی 
الگوریتمــی برنامه ریزی کنند.ما همچون 
عمله هایی خســتگی ناپذیر بــا این خیال 
کاذب که پلتفرم های آنلاین سخاوتمندانه 
بستری فراهم کرده اند که خواه شناس و 
خواه ناشــناس آزادانه به تولید و مصرف 
محتواهای تصویری بپردازیم، به شــکلی 
بی وقفــه تصاویری از جهــان کرونازده 
را ثبت و ضبط و با دیگران به اشــتراک 
این کردار  امــا غافلیم کــه  می گذاریم. 
همکارانــه مقدس ما چیزی نیســت جز 
خدمت به بازتولید روابط سلطه و افزایش 
نابرابری های اجتماعی. آنچنان  شکاف و 
که این پلتفرم ها به ســرعت به باشــگاه 
یونیکورن هــا )اســتارت هایی بــا ارزش 
بیــش از یک میلیارد دلار( می پیوندند اما 
بســیاری از کاربران آن هــا در جای جای 

جهان قادر به پرداخــت اجاره بهای خود 
نیستند و بسیاری از آنها به ناگهان شغل 
خود را از دست می دهند. اما همچنان که 
که هراســان به تصاویر ویدئویی جعلی یا 
واقعی، بمانند گورهای جمعی مهیاشــده 
بــرای مــردگان کرونایــی می نگرنــد، 
نمی داننــد که به این طنــز تلخ ویدئویی 
منتشرشده در یکی از صفحات اینستاگرام 
چه واکنشــی نشــان دهند، از قرنطینه 

بیرون بیایند یا از گرسنگی بمیرند.
تحمل انزوای اجتماعی

واشنگتن پســت به نقل از یک استاد 
آکسفورد  دانشــگاه  واکسن شناســی 
اعلام کرده اســت که هشــتاد درصد 
امــکان دارد تــازه در ماه ســپتامبر 
)شــهریورماه( واکسن مختص کووید 
1۹ ســاخته شود. شــاید هم دیرتر و 
شــاید هم زودتر. اما با این همه ما در 
این برهه زمانی خاص مجبوریم بیش 
از پیــش انزوای اجتماعــی را تحمل 
کنیم و تعامــلات اجتماعی خود را با 
واسطه، روی صفحه نمایش تلفن های 
همراه مــان پیگیــری کنیــم. اما این 
کرونایی  روزمره  زندگی  بصری بودگی 
مــا در قرنطینه هایی که دیگر الزاماً در 
برخی  دارای  می شــوند،  شکسته  هم 
دلالت ها برای نحوه برســاخت جهان، 
درک رویدادهــای جهانــی، بازنمایی 
خود، کالایی شــدن محتواهای بصری 
و مشــارکت جمعی در برســاخت این 

رویداد عالمگیر است.
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رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای شهر مشــهد درخصوص عدم 
اجرای کامل مصوبه راه اندازی ســامانه جامع معاملات شــهرداری مشهد 

به شهردار تذکر داد.
بــه گــزارش صبح امــروز به نقــل از ایســنا محمد حاجیان شــهری، 
امــروز، 2۵ فروردین ماه در هشــتاد و هشــتمین جلســه علنی شــورای 

اســلامی شــهر مشــهد درمورد عدم اجــرای کامل مصوبــه راه اندازی 
 ســامانه جامــع معامــلات شــهرداری مشــهد بــه شــهردار تذکــر 

داد.
همچنین وی درخصوص عدم تهیه پیوســت های زیســت محیطی برای 

پروژه های عمرانی از شهردار سوال کرد.

تذکر رئیس کمیسیون 
خدمات شهری شورای 
شهر مشهد به شهردار

طرح جامع شهر مشهد بعد از 1۳ سال 
تکمیل نشده است

رییس کمیســیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشــارکت های شورای اسلامی شهر 
مشــهد گفت: از وزیر راه و شهرســازی تقاضا می کنم آسیب شناسی کنند چرا طرح 
جامع شــهر مشــهد بعد از 1۳ سال تکمیل نشــده، مطالعات پهنه بندی حریم شهر 
مشــهد و طرح بلند مرتبه سازی انجام نشــده و هنوز در تعیین محدوده شهر مشهد 

دچار اختلاف هستیم.
احمد نوروزی در نطق نشســت علنی روز دوشنبه شورای اسلامی شهر مشهد افزود: 
برای عبــور از رکود اقتصادی و ایجاد رونق پس از کرونا نیازمند تعیین تکلیف طرح 
بافت پیرامون حرم مطهر رضوی با رعایت حقوق مکتســبه قانونی ســرمایه گذاران 

هستیم تا از رکود سرمایه های سنگین انجام شده جلوگیری شود.
وی ادامــه داد: طرح هــای تفصیلی جدید منطقه ثامن پس از پنج ســال هنوز آماده 
نشــده و طبق شنیده ها، قرارداد مشاور جدید به دلیل بحران کرونا تعلیق شده  است، 
اگر چه بســیاری از فعالیت ها در جامعه متوقف شده ولی فعالیت مشاورین معماری و 

شهرسازی که می تواند به صورت دورکاری انجام شود، منعی ندارد.
وی گفت: از اســتاندار تقاضا داریم برای تسریع در تهیه طرح تفصیلی طرح پیرامون 

حرم مطهر رضوی که باعث جذب سرمایه و رونق اقتصادی می شود، اقدام شود.
نوروزی با اشــاره به تلاش هــا و خدمات بی وقفه دولت و کادر پزشــکی و درمانی 
کشــور و شــهرداری ها در مبارزه با ویروس کرونا افزود: اگر بر تمرکززدایی در نظام 
اجرایی کشــور برخلاف شــعارها باوری نیست، دستکم در شــرایط بحران به توان 
اجتماعی، مردمی و قانونی نهادهای برخاســته از آرای مردم احترام گذاشــته شود تا 
همراه مســوولان استانی و شــهری با بهره گیری از نظرات جامعه تخصصی بتوانند 
متناســب با شــرایط بحران در هر شهر و اســتان که متفاوت با جاهای دیگر است 
تصمیم بگیرند و جان عده  بیشــتری از مردم را از گزند کرونا مصون داشــته و آمار 

فوتی ها را کاهش دهند.
عضو شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: امروز اقشار ضعیف جامعه که با کارگری، 
دستفروشــی و ارایه خدمات روزانه امرار معاش می کردنــد و دارای درآمد حداقلی و 
بدون پس انداز بودند، بیکار شــده اند، گرچه شــهرداری، آستان قدس رضوی، سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی، کمیته امداد امام خمینی )ره( و سایرین برای تامین و 
توزیع ۳00 هزار بســته معیشتی برنامه ریزی کرده اند ولی به یقین این قشر از جامعه 

در شرایط سختی به سر می برند.
وی گفت: اقتصاد شــهر مشهد بیش از همه از بحران کرونا آسیب دیده  است، محور 
توســعه شهر مشهد گردشگری است و پایه اقتصاد شــهر مشهد زائر، زیارت و ارایه 

خدمات است که با محدودیت تردد و مسافرت، همه آنها تعطیل شده  است.
وی افزود: فعالان حوزه گردشــگری که در تعطیلی هستند، شرایط سختی دارند در 
حالی کــه انتظار داریــم کارفرمایان حقوق کارکنان خود را پرداخت کنند، این قشــر 

نیازمند حمایت های مالی دولت هستند.
رییس کمیسیون اقتصادی شورای اســلامی شهر مشهد ادامه داد: با شیوع ویروس 
کرونا مدیریت شهری مشهد تصمیمات هوشمندانه و سریع اتخاذ کرد که اطلاع رسانی 
گســترده در سطح شــهر، ضدعفونی تمامی فضای ضروری شهری، اتوبوس، قطار 
شهری، تاکسی ها و محلات، تعطیلی ناوگان اتوبوسرانی و مترو، تخصیص ۵0 میلیارد 
ریال برای تامین لوازم بهداشــتی و حفاظتی مورد نیاز پرستاران و پزشکان خط مقدم 
مبــارزه با کرونا و همچنین تعمیر و تجهیز 20 دســتگاه آمبولانــس برای بیماران 

کرونایی از آن جمله است.
عملکرد یک ساله شورا و شهرداری

نوروزی در باره عملکرد اقتصادی ســال گذشته شهرداری و شورای شهر مشهد نیز 
گفت: پارســال 12 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت فروخته شد و مجوز انتشار 20 
هزار میلیارد ریال اوراق مشــارکت و سه هزار میلیارد ریال صکوک برای قطارشهری 

و بافت فرسوده پیرامون حرم مطهر رضوی اخذ شد.
وی افــزود: تحقق 120 درصدی درآمد نقدی، تکمیل پرونده تهاتر بدهی های دولت 
معادل ۵۳ هزار میلیارد ریال، ثبت کلیه قراردادها در سامانه فاش و ایجاد محدودیت 
در انعقاد قرارداد به صورت ترک تشــریفات در ســازمان ها از دیگر اقدامات عملیاتی 

شده در سال گذشته بود.
عضو شــورای اسلامی شــهر مشــهد ادامه داد: در بخش عمرانی نیز از ۵۳2 پروژه 
زیربنایی در حال اجرا با اعتبار پنج هزار و ۳۷0 میلیارد ریال، ۹2 پروژه در سال گذشته 
به بهره برداری رســید.وی گفت: در پروژه خط ســوم قطار شهری نیز حفاری میدان 
فردوســی تا ایستگاه امامت و از میدان فردوسی تا پایانه مسافربری امام رضا )ع( به  
طــول 1۳ هزار و ۳00 متر با هزینه پنج هزار و 800 میلیارد ریال به اتمام رســید و 

عملیات اجرایی خط چهارم نیز از منطقه خواجه ربیع )مهر مادر( آغاز شد.
وی افزود: اجــرای پروژه حق تقدم عابر پیاده با هدف انضباط ترافیکی شــامل 2۷ 
تقاطع و ۳۴ گذرگاه عابر پیاده ، احداث و توســعه ۴1 بوســتان به مساحت حدود ۴1 
هکتار و تخصیص 1۶0 میلیارد ریال اعتبار برای لایروبی کانال های دارای مشکل و 

آبگرفتگی های سطح شهر و خرید پمپ و تجهیزات از دیگر اقدامات بود.

اجرای طرح غربالگری ویروس کرونا برای 
پرسنل سازمان فردوس ها

مدیرعامل ســازمان مدیریت آرامستان های شهرداری مشــهد گفت: با هدف حفظ 
ســلامت و جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، طرح غربالگری و پایش سلامت در دو 

مرحله، ویژه پرسنل سازمان فردوس ها انجام شد.
به گزارش صبح امروز، حجت الاســلام حسین مهدوی دامغانی اظهار کرد: با توجه 
به اینکه پرســنل سازمان فردوس ها در خط مقدم مقابله با ویروس کرونا قرار دارند، 
به منظور جلوگیری از شیوع این ویروس و با توجه به پروتکل های بهداشتی ابلاغی، 
تســت پایش سلامت توســط نماینده مرکز بهداشــت و درمان شهرداری در محل 
آرامستان های بهشت رضا)ع( و بهشت رضوان و نیز ساختمان اداری ستاد، انجام شد.
وی افزود: در این طرح هر مرحله بیش از ۴00 نفر از پرســنل مورد غربالگری قرار 
می گیرند و در حال حاضر تنها تعداد محدودی از پرسنل در قرنطینه هستند و آزمایش 

اکثر پرسنل سالم و بدون مشکل اعلام شده است.

فعالیت 27 خط اتوبوسرانی در شورای اسلامی شهر مشهد تصویب شد:

انتخاب بین معیشت و سلامت
با ارائه لایحه دو فوریتی از سوی 
شهرداری مشهد فعالیت محدود 
ازاول  اتوبوســرانی  خــط   2۷
اردیبهشت و ادامه تعطیلی قطار 
شهری مشــهد تا 1۵ اردیبهشت 
اســلامی  شــورای  تصویب  بــه 

شهرمشهد رسید.
به گزارش صبح امروز، درهشــتاد 
شورای  علنی  جلســه  هشتمین  و 
اسلامی شهرمشهد  که روز گذشته 
برگزار شــد، خلیــل الله کاظمی، 
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد 
در دفــاع از لایحه دو فوریتی شــهرداری مشــهد در 
خصوص ادامه تعطیلی یا فعالیت ناوگان اتوبوسرانی و 
قطار شهری مشهد گفت: شرایط فعلی و کاهش ابتلا 
به بیماری کرونا با تعطیلی اتوبوســرانی و قطارشهری 
قابل قبول اســت و ما نیز با ادامه آن موافق هســتیم، 
اما باید به این نکته توجه داشــت که فعالیت ها از اول 
اردیبهشــت به حالت عادی باز خواهد گشــت و اگر 
نــاوگان حمل ونقل عمومی به صــورت محدود فعال 

نشود با گلایه های اجتماعی روبه رو خواهیم شد.
وی افزود: ما به ناچار باید میان ســلامت و معیشــت 
انتخابی داشته باشیم، درکنار این موضوع شورای عالی 
ترافیک و ســتاد مبارزه با ویروس کرونا کشــورتاکید 
برفعال شدن حمل ونقل عمومی دارد که از آن سمت 

نیز تحت فشار قرار خواهیم گرفت.
وی اضافه کرد: تنها کاری که در این زمینه می توانیم 
انجام دهیم درنظرگرفتن تمهیدات بهداشتی و اقدامات 
پیشگیرانه است که پروتکل های آن انجام شده است.
کاظمــی با اشــاره به ایــن که در لایحه ارائه شــده 
درخواست ادامه تعطیلی قطار شهری تا 1۵ اردیبهشت 
و فعال شدن محدود اتوبوسرانی هستیم، اظهارکرد: در 
صورت تصویب شــورا، 2۷ خط محوری و خطوط بی. 
آر.تی به همراه تعدادی از خطوط حومه از ساعت ۶ تا 

8:۳0 صبح و 1۶:۳0 تا 1۹ فعال خواهند شد.
معاون عمران، حمل ونقل وترافیک شــهرداری مشهد 
ادامه داد: در زمان عادی تعداد ۵00 دســتگاه اتوبوس 
در این تعداد خط فعــال بودند که برای رعایت فاصله 
اجتماعــی و کاهش ســرفاصله های زمانی رســیدن 
اتوبوس به ایستگاه ۴00 اتوبوس دیگر به این خطوط 

اضافه خواهد شد.
لایحه به نفع سلامت شهروندان است

محمدرضا حیدری، رئیس شورای اسلامی شهر مشهد 
نیــز در موافقت با این لایحه گفــت: درمجموع ما با 
ادامه تعطیلی ناوگان اتوبوسرانی و قطار شهری موافق 
هستیم زیرا تاثیر بســیاری در کاهش ابتلا شهروندان 
به ویروس کرونا داشــت، اما اگر با فعال شدن محدود 
اتوبوســرانی موافقت نکنیم با توجه به تصویب شورای 
عالی ترافیک و ســتاد مبارزه با کرونــا مجبور به راه 
اندازی کامل اتوبوســرانی و قطار شهری خواهیم بود 
لذا به نفع سلامت شــهروندان است که با راه اندازی 

محدود و تعطیلی قطار شهری موافقت کنیم.
وی افزود: با تصویب ستاد مقابله با کرونا، شنبه کارها 
و فعالیت ها درکشــور به حال عادی باز می گردد و با 

توجه به این موضوع بخش های کارگری نیاز به حمل 
ونقل عمومی دارند زیرا توانایی پرداخت هزینه استفاده 
از حمل ونقل خصوصی را ندارند لذا نیاز اســت بخش 

محدودی از ناوگان اتوبوسرانی فعال شود.
پس از بحث و بررسی و اعلام نظرات موافق و مخالف 
شورای شــهر مشــهد با ادامه تعطیلی مترو و فعالیت 
محدود برخی خطوط اتوبوسرانی از ابتدای اردیبهشت 
تا پانزدهم در مشهد موافقت شد.بر این اساس2۷ خط 
محوری و خطوط بی. آر.تی به همراه تعدادی از خطوط 
حومه ازتاریخ اول اردیبهشت از ساعت ۶ تا 8:۳0 صبح 

و 1۶:۳0 تا 1۹ فعال خواهند شد.
تصویب طرح ایجاد بانک اطلاعات برای اقشار 

آسیب پذیر با قید دو فوریت
در ادامه این جلســه طرح دو فوریتی شهرداری مشهد 
درخصوص ایجاد بانک اطلاعاتی شهروندان با اولویت 

اقشار آسیب پذیر در دستور کار قرارگرفت.
رضا خواجه نائینی، معاون مالی و پشــتیبانی شهرداری 
مشهد در این خصوص گفت: با توجه به شیوع ویروس 
کرونا و توزیع بســته های معیشتی از سوی شهرداری 
نیاز به شناســایی افراد نیازمند داشتیم لذا ایجاد بانک 
اطلاعاتی اقشار آســب پذیر با کمک نرم افزار »شهر 
بدون گرسنه« و شورای اجتماعی محلات و.. در دستور 
کار قرارگرفت که طرح دو فوریتی آن امروز به شورای 

شهر ارائه شده است.
هم چنین احمدنوروزی عضو شــورای اســلامی شهر 
مشــهد در این خصوص گفــت: باتوجه به توزیع ۳00 
بســته معیشــتی به خانوادهای نیازمند حاشیه شهر، 
فرصت خوبی اســت که بانک اطلاعاتی از شهروندان 
تهیه شود.براســاس مصوبه شــورای اســلامی شهر، 
شهرداری مشــهد مکلف شد، براســاس این مصوبه 
»شهرداری مشــهد مکلف اســت، به منظور فعالیت 
هدفمنــد در زمان بحران های اجتماعی مانند شــیوع 
کرونا ویــروس، بلایــای طبیعی احتمالــی و کمک 
به اقشــار آســیب پذیر در دوره بحران مانند کارگران 

روزمزد، دست فروشان و...، بانک اطلاعات شهروندان 
را با اولویت اقشار آســیب پذیر و کارگران ساختمانی، 
کارگران روزمزد و زنان سرپرســت خانوار با اســتفاده 
از بانک اطلاعات ســایر ارگان ها، شــورای اجتماعی 

محلات، خیریه ها و... ایجاد کند.
حمایت شورای شهر مشهد از جهاددانشگاهی در 

راه اندازی واحد تشخیص مولکولی
رئیس کمیســیون برنامه ،بودجه و فناوری اطلاعات و 
منابع انســانی شورای اسلامی شهر مشهد درخصوص 
لایحه طــرح راه انــدازی واحد تشــخیص مولکولی 
SARS-CoV-2 گفت: جهاد دانشــگاهی در اقدامی 
نسبت به واحد تشخیص مولکولی ویروس کرونا اقدام 
کرده اســت . این سازمان کیت مربوطه را فراهم کرده 
و تایید آن را گذرانده اســت. از شورا درخواست کرده 
کــه برای تکمیل کار خود، از آنها حمایت کند. شــورا 
با توجه بــه اختیارات قانونی خود با 2.۵ میلیارد تومان 
موافقت کرده اســت. این حمایت بــه دو بخش تعلق 
خواهد گرفت. بخش اول آن تجهیزات و منابع مصرفی 
مورد نیاز است که بخشی از اعتبارات آن را خودشان و 

بخشی دیگر را شورا تامین خواهد کرد.
بتول گندمی افزود:  بخش دوم این است که ما هزینه  
آزمایش از افراد آســیب پذیر جامعه  که توان پرداخت 
ندارند را تامین کنیم. براساس آنچه که گفته  شد هزینه 
ایــن آزمایش بالغ بر 800 هزارتومان اســت که ما آن 
را تقبل می کنیم. این مســائل براســاس بند 18 ماده 
80 است. آنچه گفته شده کیت ها باید تاییده تهران را 
طی می کرد. در حال حاضر عدد ما زیر 100 اســت که 
اگر ایــن امکانات در اختیار آنها قرار بگیرد، به بیش از 
۵00 کیت در روز می رســد. این کار به نفع شهروندان 
مشــهدی اســت. این خدمت را متخصصین مجموعه 
در اختیار شــهروندان قرار می دهند. دستگاهی که قرار 
است خریداری شود، بیش از ۷00 میلیون تومان است 
که با افزایش قیمت ها حدود یک میلیارد تومان خواهد 
بــود.وی ادامه داد: 1.۵ میلیارد دیگر این اعتبار مربوط  

به خرید مواد مصرف شــدنی است. بخشی که ما باید 
از محل تبصره هشــت کمک کنیــم، هزینه آزمایش 

شهروندان آسیب پذیر است. 
رمضان علی فیضی، عضو شورای اسلامی شهر مشهد 
در خصوص این لایحه و با عنوان سوال از لایحه، بیان 
کرد: این کار با ماموریت ها و کارهای مدیریت شهری 

چقدر اقتضا و هماهنگی دارد؟
محمدرضا حیدری رئیس شورای اسلامی شهر مشهد 
به عنوان موافق و در پاسخ به فیضی، خاطرنشان کرد: 
در این خصوص کشــورهایی موفق بودند که عاملان 
بدون علامت را شناســایی کردند. این زیرســاخت در 
مشهد نبوده اســت. کمکی که ما برای این زیرساخت 
کنیم، به درد امروز شــهر خواهد خــورد و نیز به درد 
آینــدگان می خورد کــه در مواجهه بــا بیماری های 

ویروسی، زیرساخت های آن را در شهر داشته باشند.
وی افــزود: ما بیش از 10 میلیارد تومان به معیشــت 
اقشــار نیازمند کمک می کنیم. به نظر من این لایحه 
مناســب ترین و بهترین لایحه بــرای امروز و فردای 
شهر است. لایحه ای که برای زیرساخت شهر ظرفیتی 
ایجاد می کند. شناســایی عاملان بی علامت کار بسیار 
ارزشمندی است. مثلا این سازمان به مجموعه زندان 
شــهر و غســالخانه ها رفته و از زندانیان و غســالان 
تست می گیرد. این کار بسیار خوب است. این سازمان 
پیشــنهاد داده اســت که 1۵00 نمونــه را به صورت 
تصادفی از سطح شهر تست بگیرد تا شهر از نظر ناقل 

یا سالم بودن را به دست آورد.
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: داده این 
کار بــرای راه اندازی اتوبوس، متــرو و... به ما کمک 
شایانی خواهد کرد. این سازمان کیت هایی وارد می کند 
که میزان ایمنی بدن را سنجش می کند که بیمار، دکتر 
و پرســتار بتوانند وارد مجموعه درمانی شــود. به نظر 
من مناسب ترین کمک، کمک به زیرساخت های علمی 
اســت.این لایحه با 12 رأی موافق و یک رای ممتنع 

تصویب شد.

شماره  بلوک های  واگذاری  لایحه 
1 و 2 پــروژه یــاس واقع در بلوار 
توس، به قرارگاه منطقه ای  شمال 
شــرق نزاجا در ازای بخشــی از 
مطالبــات قــرارگاه یاد شــده به 
تصویب شورای شهر مشهد رسید.

به گزارش صبح امروز در هشــتاد 
و هشــتمین جلســه صحن علنی 
شــورای اســلامی شــهر مشهد 
مقــدس که روز گذشــته در تالار 
شورای اسلامی شهر مشهد برگزار 

شــد، لایحه واگذاری بلوک های شــماره 1 و 2 پروژه یاس واقع در بلوار توس، بین توس ۵1 و ۵۳ به 
قرارگاه منطقه ای شمال شرق نزاجا در ازای بخشی از مطالبات قرارگاه یاد شده به تصویب رسید.

بتول گندمی رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و فناوری اطلاعات و منابع انســانی شورای اسلامی شهر 
مشــهد در خصوص این لایحه گفت: قبل از عید نوروز سهم شهرداری در پروژه مشارکتی، پروژه شاملو 
با پروژه  یاس را تهاتر کردیم. شهرداری درخواست کرده است که بلوک های شماره یک و دو پروژه یاس 
که متعلق به شهرداری است، براساس مطالباتی که دارد به نزاجا تهاتر شود. امروز باتوجه به حضور امیر 
آذریان کلیات این طرح به بحث قرار می گیرد و جزئیات آن به کمیسیون برنامه و بودجه و حقوقی خواهد 
آمد. رضا خواجه نائینی، معاون مالی و پشــتیبانی شهرداری مشهد در این خصوص عنوان کرد: براساس 
تهاتری که انجام شده بود و براساس مصوبه ای که در کمیسیون ماده ۵ برای اراضی ارتش داشتیم، یک 
میزان بارگزاری داشت که براساس آن، رقمی که آن ها به ما بدهکار هستند را حساب کرده و سال گذشته 
آن را از دولت گرفتیم. وقتی این مســأله به شــورای عالی رفت، دو برج از آن کم شد و ضوابط تراکمی 
نیز کمتر شــد. لذا ما به ارتش بدهکار بودیم، به همین خاطر با ارتش توافق لازم انجام شد که دو بلوک 

پروژه یاس را با قیمت کارشناسی شده واگذار کنیم تا بدهی مان تسویه شود. 
متن این لایحه که با 1۳ رای موافق به تصویب رســید به شــرح ذیل اســت: ماده واحده: به شهرداری 
مشــهد اجازه داده می شود، مستند به بند 1 ماده ۳1 آیین نامه معاملات شهرداری تهران )تسری یافته به 
سایر کلان شــهرها( و بر مبنای توافق نامه پیوست به شماره 2۴0۵12.۹8.21 مورخ 1۳۹8.12.۷، نسبت 
بــه واگذاری بلوک های شــماره 1 و 2 پروژه یاس واقع در بلوار توس، بین تــوس ۵1 و ۵۳ به قرارگاه 
منطقه ای شــمال شرق نزاجا برابر قیمت کارشناســی )طبق نظریه هیأت کارشناسان رسمی پیوست به 
شماره ۹8۴2( ، در ازای بخشی از مطالبات قرارگاه یادشده از محل حساب فی مابین بابت موافقت اصولی 
شماره 1۴۵۷۴11)موضوع ملک با کد نوسازی  8.12.8۴.1 به مساحت عرصه ۴1۷.8۴.8 مترمربع دارای 

کاربری مختلط تجاری – مسکونی به دلیل تغییرات ایجادشده ناشی از ابلاغ طرح جدید( اقدام نماید.
تبصره- شهرداری مشهد مقدس مکلف است، حداکثر ظرف 2 ماه از تاریخ لازم الاجراشدن این مصوبه، 
توافق نامه تفصیلی نهایی را در قالب عقد صلح تنظیم و پس از اخذ تأییدیه کمیســیون مشترک حقوقی،  
املاک و قراردادها و برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انســانی شــورای اسلامی شهر، ممهور به 

مهر شورای اسلامی شهر نماید.

فرمانده قرارگاه شمال شرق نیروی 
اســلامی  جمهوری  ارتش  زمینی 
گفت: شــورای پنجم شهر مشهد 
اشراف و شــناخت بسیار خوبی به 
مســائل و مشکلات شــهروندان 
داشــته و تعامل بســیار خوبی نیز 
بین مدیریت شهری و ارتش شکل 

گرفته که قابل تقدیر است.
به گــزارش  صبح امــروز به نقل 
شــورای  اطلاع رســانی  پایگاه  از 
سرتیپ  امیر  مشهد،  شهر  اسلامی 

دوم رضا آذریان که به مناســبت روز ارتش و نیروی زمینی در جلســه علنی شورای شهر مشهدمقدس 
حضور پیدا کرده بود، با گرامیداشــت یاد و خاطره شــهدا، تبریک سال نو و اعیاد شعبانیه، اظهارکرد: 2۹ 
فرودین ماه را به خانواده بزرگ ارتش تبریک و تهنیت عرض می کنیم.وی با بیان اینکه ارتش جمهوری 
اســلامی ایران در به ثمر رسیدن انقلاب اسلامی نقش بســیار مهمی را عهده دار بود و با تدابیر رهبری 
در کنار مردم و علماء به پیروزی رسید، گفت: در این راه نیروهای ارزشمندی به مقام رفیع شهادت نائل 
آمدند؛ از جمله آنها میتوان به شــهید چمران، شهید صیادشیرازی، شهید کلاهدوز، شهید فکوری، شهید 
قرنی و ... اشــاره کرد.آذریان افزود: پس از پیروزی انقلاب اســلامی، بسیاری از گروه های ضدانقلاب و 
معاندیــن بدنبال برانــدازی و ازبین بردن ارتش بودند و با هجمه هــای گروهک های ضدانقلاب روبرو 
شدیم.فرمانده قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش در ادامه به تدبیر مومنانه و بسیار خوب امام راحل 
در نامگذاری 2۹ فروردین ماه، به نام روز »ارتش و نیروی زمینی« اشاره داشت و گفت: هرساله ارتش در 
این روز با سازوبرگ نظامی به میدان می آید و پشتیبانی خود را از جمهوری اسلامی اعلام می کند.وی با 
تاکید بر اینکه ارتش جمهوری اسلامی پیوسته گوش به فرمان امام بود، گفت: در شرایطی که از آمادگی 
کامل برخوردار نبودیم، در زمان شروع جنگ تحمیلی، ارتش جزو اولین یگان هایی بود که در خط مقدم 
مبارزه با دشمن قرار گرفت و در روز دوم جنگ، 1۴0 فروند هواپیمای ما در آسمان عراق به پرواز درآمد.

آذریان تاکید کرد: اگر امروز دشمن تعرضی به خاک ما نمی کند، به رشادت های ارتش و نیروهای مسلح 
در دوران دفاع مقدس برمی گردد.وی با بیان اینکه قرارگاه شــمال شــرق در ۶ استان فعال است و ۷00 
کیلومتــر مرز داریم که اجازه پیش آمدن کوچکترین مشــکلی در این نواحی را نمی دهیم، تصریح کرد: 
علاوه بر این اقدامات، ارتش در بحران های مختلف همچون ســیل، زلزله، کرونا و ... در کنار مردم بوده 
و هســت.فرمانده قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش در بخش پایانی صحبت های خود از همراهی 
شورای شهر مشهد و مدیریت شهری تقدیر و تشکر کرد و افزود: شورای پنجم و مدیریت شهری برآمده 
از این شورا، خدمات بسیار خوبی را به مردم عرضه کرده و درد و مشکلات شهروندان را به خوبی می داند.

آذریان با بیان اینکه شورای پنجم شهر مشهد در بحث های مختلف فرهنگی، عمرانی و ... در کنار ارتش 
بوده است، گفت: شهردار محترم نیز به خوبی همراهی و تعامل داشته که قدردان آن هستیم.وی افزود: 
بدون شــک این اقدامات ارزنده و خوب شورای شهر مشهد در سال ۹۹ هم تداوم خواهد داشت و ارتش 

نیز برای خدمت به زائرین و مجاورین بارگاه منور رضوی در کنار مدیریت شهری خواهد بود. جا
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عنایتی: پیشنهادی برای 

کمیته فنی استقلال ندارم

کاپیتان سابق استقلال می گوید پیشنهادی برای عضویت در کمیته فنی این باشگاه به او نشده 
اســت.به گزارش »ورزش سه«، روز گذشــته آرش برهانی، رضا عنایتی، امیرحسین صادقی و 
رضا حســن زاده جلسه ای را با احمد سعادتمند مدیرعامل جدید باشگاه استقلال برگزار کردند  

و بعد از جلسه این شایعه به وجود آمد که آنها قرار است عضو کمیته فنی این باشگاه شوند.
رضا عنایتی با رد این شــایعه به ورزش سه گفت: چنین چیزی درست نیست، در جلسه با آقای 
ســعادتمند در مورد مسائل مختلفی صحبت شد که یکی از آنها بحث تشکیل کمیته فنی بود. 
اصلا در این جلسه در مورد شخص خاصی صحبت نشد و یک مساله کلی بیان شد.او در پاسخ 

به این سوال که اگر پیشنهاد عضویت در کمیته فنی استقلال را دریافت کند آیا من را قبول می 
کند یا نه هم گفت : به من چنین پیشــنهادی نشده است ولی خودتان می دانید که در باشگاه 
سرخپوشان مســوولیت دارم و اصلا بحث حضورم در کمیته فنی استقلال مطرح نیست. همه 
می دانیم خدمت برای اســتقلال یک افتخار است و امیدوارم کسانی وارد این باشگاه شوند که 
بتوانند باری از روی دوش مشــکلات این تیم بردارند.کاپیتان سابق استقلال در مورد جلسه  با 
احمد ســعادتمند می گوید: یک جلسه صمیمی بود که در مورد مسائل مختلفی در آن صحبت 

شد. فکر می کنم آقای سعادتمند برنامه دارند و اگر بتوانند آن را اجرا کنند 

آرات حســینی کودک با اســتعداد ایرانی ویدئویی از خودش 
منتشر کرده که مورد توجه لیونل مسی قرار گرفته است.

به گــزارش صبح امروز،  فری اســتایل و گل قیچی برگردان 
آرات حسینی، فوتبالیست با استعداد ایرانی در رسانه هایی مثل 
ESPN و ۴۳۳ بازتاب داشت. آرات حسینی در این ویدئو لیونل 
مســی را مخاطب خودش قرار داده اســت. پس از انتشار این 
ویدئو در صفحات معتبر اینستاگرام، لیونل مسی ستاره بارسلونا، 
در کامنتی برای آرات حسینی نوشت: متشکرم، کلاس بالایی 
در حرکاتــت می بینم و تحــت تاثیر قرار گرفتــم، در آغوش 

می کشمت. 
اما این پایان ماجرای ویدئوی نبود، حرکات نمایشــی پســر با 
استعداد ایرانی که هوادار تیم بارسلونا است مورد توجه صفحه 
اینستاگرام باشــگاه بارســلونا قرار گرفت و آن ها نیز اقدام به 
انتشار آن کردند. اتفاقی که مورد توجه دنبال کنندگان صفحه 
این باشگاه در اینستاگرام قرار گرفت و کامنت ها زیادی را هم 
به همراه داشــت. حتی محسن یگانه، خواننده مطرح پاپ هم 

زیر پست باشگاه بارسلونابرای آرات کامنت گذاشت.
آرات حســینی این روزها در آکادمی لیورپول تمرین می کند و 

پدرش رویاهای بزرگی را برای آینده او در اروپا متصور است.
به نقل از ورزش ســه، آرات حســینی، پسر نابغه ایرانی که در 
همان ســن خردسالی به یک چهره مشــهور تبدیل شد، این 
روزهــا به همراه پدرش در لیورپول به ســر می برد. آرات که 
الان ۶ ساله است، به واسطه انجام حرکت فوق العاده ورزشی 
در اینستاگرام شهرت پیدا کرد، اما با تمرینات زیادی که داشت، 

در فوتبال هم به یک نابغه تبدیل شد.
او بــه آکادمــی لیورپول راه پیدا کرده، اما ســن پایین آرات و 
قوانین ســفت و ســخت فیفا در زمینه منع باشــگاهها از عقد 
قرارداد با بازیکنان در ســنین کم باعث شــده تا فعلا این پسر 
ایرانی و پدرش در حال بررســی پیشــنهادات از سراسر اروپا 

باشند.
پدر آرات فعلا نمی تواند درباره آینده پسرش که به عنوان یک 
نابغه بین المللی نامش در اروپا هم بر ســر زبان ها افتاده پیش 
بینی دقیقی داشــته باشد، اما او مطمئن است در آینده آرات را 

در یکی از باشگاههای بزرگ اروپایی خواهیم دید.
محمد حســینی، پدر آرات در گفت و گــو با خبرنگار »ورزش 
ســه« آخرین وضعیت این نابغه ایرانی را در کشــور انگلیس 

تشریح می کند.

آرات فعلا در آکادمی لیورپول تمرین می کند
ما در لیورپول هســتیم و قصدی هم برای بازگشــت به ایران 
نداریــم. البته برای تعطیلات می خواســتیم چند هفته ای به 
ایران بیاییم که به خاطر لغو شــدن پروازها و شرایطی که در 
تمام دنیا به واســطه شــیوع ویروس کرونا حاکم است، میسر 
نشــد. آرات در آکادمی لیورپول تمریــن می کند، اما به خاطر 
موانعی که باشــگاهها در عقد قرارداد حرفه ای با بازیکنان در 
ســن پایین دارند، فعلا لیورپول نمی تواند رسما آرات را جذب 
کند. در سال های اخیر دیدیم که باشگاههای بزرگی همچون 
منچسترسیتی هم از سوی فیفا به خاطر زیر پا گذاشتن همین 

قوانین حرفه ای نقره داغ شدند.
از آرسنال و منچستریونایتد هم پیشنهاد داشتیم

یکی از ســران باشــگاه لیورپول بازی آرات و استعداد او را که 
دید، کاملا تعجب کرد و گفت این بچه در این ســن و ســال 
چگونه مــی تواند این کارها را بکند. بعــد از آن مقدمات کار 
فراهم شــد تا آرات به آکادمی لیورپــول راه پیدا کند. ما فعلا 
منتظر اتفاق های بعدی هستیم چون آرات طرفدارهای زیادی 
در بین باشــگاههای انگلیســی پیدا کرده است. حتی باشگاه 
آرســنال از ما دعوت کرد که حداقل برای ۳، ۴ ماه آرات را به 
آنجا ببریم. حتی یک روز ما به آکادمی منچستریونایتد رفتیم. 
لیورپولی ها خیلی برایشــان مهم اســت که آرات را نگه دارند 
چون از اســتعداد او باخبر هســتند. بعد از رفتن ما به منچستر 
یکی از نمایندگان باشگاه لیورپول به خانه ما آمد و گفت که به 

ما اعتماد کنید و همین جا بمانید.
کسی که ما را به انگلیس آورد، گفت قرارداد 12 ساله ببندیم!

شــخصی که باعث آمدن ما به انگلیس شــد و هزینه های ما 
را می داد، به یک باره گفت باید قرارداد 12 ســاله امضا کنیم. 
طبق قول و قرار قبلی می خواســتیم قرارداد ۳ ســاله ببندیم، 
اما او گفت برای من قرارداد ۳ ســاله ارزشــی ندارد. من هم با 
قرارداد 12 ســاله مخالفت کردم چون پیش خودم گفتم آرات 
چند سال دیگر که بزرگ می شود، بگوید چرا این کار را کردی. 
پیشــنهادات زیادی اینجا از مدیربرنامه های مختلف دریافت 
کردیم که همه به فکر قراردادهای بلندمدت هستند. آن ها می 
خواهند در اولین قرارداد حرفه ای آرات که شاید 10 سال دیگر 

امضا شود، شریک باشند.
نمی خواهم آرات برای انگلیس یا اسپانیا بازی کند

خود آرات بارسلونا را دوســت دارد. قطری ها از مدت ها قبل 

که ما در ایران بودیم، وکلای گردن کلفت فرســتادند و بعد از 
مذاکره با ما تلاش کردند آرات را به بارســلونا ببرند، اما موفق 
نشــدند چون منع قانونی داشت. فیفا در سایت خودش چندی 
پیش از آرات به عنوان یک پســر ۵ ســاله بابلی نام برد که پا 
جای مســی می گذارد. به خاطر همین آرات کاملا شــناخته 
شده و هر باشــگاهی روی آن دســت بگذارد، کاملا زیر ذره 
بین اســت. ما شهروند ایران هستیم و قصد هم نداریم تابعیت 
کشــور دیگــری را بگیریم، به خاطر همین کار ما ســخت تر 
هم می شــود. من نمی خواهم آرات در آینده برای انگلیس یا 

اسپانیا بازی کند.
لیورپول عکس با آرات را ممنوع کرده

ما ویزای تحصیلی گرفتیم و با این مجوز در انگلیس هســتیم؛ 
وگرنه به خاطر قرارداد فوتبالی نمی توانســتیم اینجا باشــیم. 
لیورپول هم کــه الان آرات را در آکادمی خودش جذب کرده، 
گفته هیچ کس حق عکس گرفتــن با این بچه را ندارد. حتی 
چند نفر را مامور کردند تا حواسشان باشد کسی با آرات عکسی 
نگیرد تا برایشان دردسر نشود. اگر آرات چهره شناخته شده ای 
نبود، شاید این دردســرها نداشتیم، اما به خاطر بازتاب فضای 

مجازی آرات کاملا یک چهره بین المللی شده است.
نایک و آدیداس به خاطر تحریم ها سمت ما نمی آیند

آرات الان ۶ ســاله اســت و ما با افراد زیادی بــرای آینده او 
مشورت کردیم. حتی محمودرضا فاضلی که مدیربرنامه خیلی 
از فوتبالیست های بزرگی ایرانی بوده و هست، ما را راهنمایی 
کرد. به برگشــتن اصلا فکر نمی کنیــم. اینجا همه چیز برای 
پیشــرفت آرات فراهم است، اما برخی موانع قانونی وجود دارد. 
بعد از تعریف و تمجید فیفا تمام نگاهها روی آرات زوم اســت. 
نایک و آدیداس به خاطر تحریم ها نمی توانند با آرات قرارداد 
امضا کنند، اما مطمئن باشــید روزی می رسد که آن ها برای 
قرارداد بستن با آرات حسینی رقابت خواهند کرد. آن روز خیلی 

هم دیر نیست.
صحبت از تزریق استروئید مسخره است

شــایعات و صحبت های اینچنینی که پدر آرات به او استروئید 
تزریق می کند، از چند ســال قبل زیاد بود. آرات تســت های 
زیادی در ایران داده و این جا هم تست های زیادی از او گرفته 
شده. این شایعات مســخره است و نمی خواهم به آن ها فکر 
کنم یا درباره اش حرف بزنم. تمرکز ما روی آینده آرات اســت 

و به این مسائل فکر نمی کنیم.

آرات حسینی؛ بارسلونا یا لیورپول
پست جالب صفحه اینستاگرام بارسلونا از یک ایرانی و کامنت مسی

ستاره فوتســال ایران و جهان به دو دلیل ظرف روزهای 
اخیر در فضای مجازی خبر ساز شده است؛ چهره متفاوت 

و لایو اینستاگرامی اش.
به گزارش«  ورزش ســه« وحیدشمسایی را همیشه و در 
تمام ســال هایی که در رقابت های فوتسال بین المللی و 
داخلی برای تیم ملی و تیم باشــگاهی اش گل می زد با 
چهره ویژه دیده بودیم؛ خوشــرو و متبسم با موهای لخت 
و بدون ریش و سبیل که انگار پیر نمی شد. درواقع چهره 
شمســایی در این بیست ســالی که همیشه 
در ســطح اول فوتسال بوده ، همیشه یک 
جور بوده اســت اما چنــد تصویر و یک 
لایو جنجالی چهــره متفاوتی از او را 
به نمایش گذاشــته اســت. با ریش 
بلندی که خاکســتری شده  های 
کوتاهتر  کــه  موهایی  و  اند 
او  هســتند.  همیشه  از 
شب گذشــته یک لایو 
امیرتتلو  با  اینستاگرامی 
داشت  جنجالی  خواننده 
که باعث شد تبدیل به یکی 
از موضوعــات بحث برانگیز در 
شــود.  تبدیل  مجازی  فضای 
حرف های وحید شمسایی را 

در زیر می خوانید:
ماجرای ریش

نیت کردم بعد از فوت پدرم 
تا مدتی ریــش و موهایم 
را کوتاه نکنــم، چهار ماه 
گذشــت و بعد از آن  به 
آرایشــگاه رفتم اما 

فقط کمی ریش هایم را کوتــاه کردم. با اینحال خیلی از 
این مدل که ریش داشــته باشم خوشــم نیامده و باید به 

همان تیپ سابق برگردم.
گوشی نوکیا 8800

دیشــب یک لایو در اینستاگرام داشتم. اول بگویم گوشی 
من هنوز نوکیا 8800 اســت و اصــلا در فضای مجازی 
نیســتم. کارهایم را در فضای مجــازی ادمینم انجام می 
دهــد. امیرتتلو زمانی که ایران بــود یک ماه زیر نظر من 
تمرین کرد و از نظر اســتعداد فوتبالی هم بد نیســت. او 
چند وقت پیش ارتباطی از طریق اینســتاگرام با ادمین من 
برقرار کرد و می خواســت بداند چه تمریناتی انجام بدهد 
و در نهایت پیشــنهاد لایو مطرح شــد. با خیلی ها در این 
مورد مشورت کردم،برخی گفتند انجام بده و برخی هم می 
گفتنــد نکن. پیش خودم گفتم اگر بتوانم کاری کنم که او 
در این یکســاعت لایو فحش ندهد و سیگار نکشد رسالت 

خودم را انجام داده ام.
فرزندی از خانواده مذهبی

من فرزند یک خانواده مذهبی و آدم معتقدی هستم. افکار 
خاص خودم را هم دارم اما متاســفانه گاهی احساس می 
کنم برخی مثل مردم کوفه می مانند. من بعد از شــهادت 
سردار سلیمانی پست گذاشتم و به خاطر  عقیده و احساسم 
این کار را کــردم اما عده ای آمدند حــرف هایی زدند و 
کامنت هایی گذاشتند که فکرش را نمی کردم. بعد از لایو 
دیشــب هم دوباره عده ای آمدند کامنت های نامناســب 
گذاشــته اند و حرف های عجیب زدند. آن روز می گفتند 

شمسایی حکومتی است و الان حرف دیگری می زنند.
یک ساعت بدون سیگار

لایوی که داشــتیم به نظرم محترمانه بود و درباره شرایط 
خوبی که ایران در روزهای شــیوع کرونا نسبت به خیلی 
جاهای دیگــر دارد صحبت کردیم . بــه نظرم خودم که 

اتفاق خوبی بود و چیزی که انتظار داشتم شد. تتلو همیشه 
به من احترام گذاشته و من فکر می کنم یک ماهی که با 
من تمرین می کرد یــک نقطه عطفی در زندگی اش بود 
چون در آن یک ماه ســیگارنمی کشید. ما با هم نشست 
و برخاستی نداشــتیم چون فازمان با هم متفاوت است. او 
یک ماه با من تمرین کرد و بعد هم که مصدوم شد و رفت 
تا اینکه بعد از دو ســه سال ارتباط گرفت. برای خودم هم 
جالب بود که آمادگی اش را داشــتم چون او در لایوهای 
قبلی حرف های ناجور زیاد زده بود. اما دیشــب در طول 
لایو نه ســیگار کشید و نه فحش داد و این برای خود من 

اتفاق خوبی بود.
یک ماه تمرین با تتلو

زمانــی که قلبم را عمل کردم این آدم پشــت اتاق عمل 
من بوده اســت. من می گویــم نباید مــردم را قضلوت 
کنیم. درواقع ما در جایگاه قضاوت نیســتیم و قضاوت کار 
خداست. هرکسی خوبی و بدی هایی دارد و نباید اگر جایی 
رفتار یا نظرش شــبیه خواســت ما نبود به او حمله کنیم. 
من دیشب خیلی درباره شــرایط ایران در روزهای کرونا، 
همــکاری و کمک های مردمی صحبت کردم اما عده ای 
آمده اند گیرداده اند که چرا پرســیدی : ایران نمی آیی با 
هم فوتبال بزنیم؟ جالب اســت که در تمام این سال ها به  
من این اتهام را زده اند که به حکومت وصل هستم و حالا 
چیز دیگری می گویند. اما آن هایی که من را می شناسند 
می دانند یک بچه مذهبی هســتم چرا که در خانواده ای 
کاملا مذهبی به دنیا آمدم و اگر بازهم به دنیا بیایم همین 
راه را می آیم.من عاشق کشورم هستم و سال ها زیرپرچم 
ایران خدمت کرده ام. دیشــب می خواســتم تتلو را به راه 
راست هدایت کنم. بازهم می گویم نباید مردم را قضاوت 
کنیم ، من باید پیش خدای خودم جوابگو باشــد و از این 

بابت خیالم راحت است.

فدراســیون فوتبال ایران مدت هاســت 
که عملکرد پر انتقــادی در بخش های 
مختلف داشته و اکنون عمیقا در گرداب 

مشکلات مالی گیر کرده است.
به گزارش صبح امروز به نقل از ایســنا، 
فدراســیون فوتبال بعد از ســال ها اداره 
نادرســت و در پــی تصمیمات اشــتباه 
مدیــران خود، اکنــون وارد یک بحران 
مالی بی ســر و ته شــده و تقریبا روزی 
نیســت که خبری درباره بدهکاری این 
مجموعــه به افــراد حقیقــی و حقوقی 
شــنیده نشــود.علاوه بــر ناتوانــی در 
ملی،  تیم های  مربیان  مطالبات  پرداخت 
شرکت های هواپیمایی و برخی نهادهای 
مختلف، فدراسیون در ماه های اخیر، در 
پرداخت مطالبــات کارکنان بخش های 
اداری و اجرایی خود نیز دچار مشــکل 
شده است.ابراهیم شــکوری، سرپرست 
دبیرکلی سابق فدراســیون فوتبال چند 
روز قبل تایید کرد کــه به دلیل نبودن 

منابع مالی لازم در حساب این فدراسیون 
برای پرداخت حقوق و عیدی کارکنان و 
همین طور تامیــن هزینه پرواز تیم ملی 
به کامبوج، از وزارت ورزش درخواســت 
کمــک کرده بــود که به علــت برخی 

مسائل با این موضوع موافقت نشد.
با این وجود، سعید فتاحی، رئیس سابق 
کمیته مسابقات سازمان لیگ در مصاحبه 
اخیر خود به یــک موضوع مهم و قابل 
توجه اشاره کرد که به نظر می رسد ریشه 
در گذشته دارد و از این اتفاقات به کرات 
در فدراسیون فوتبال رخ می دهد. فتاحی 
در بخشی از گفت وگوی خود اعلام کرد 
که با وجود برکناری از ســازمان لیگ، 
همچنان کارمند فدراسیون فوتبال است 
و از آن زمان تاکنون، بدون داشتن هیچ 
ســمتی و بدون حضور در فدراســیون 
فوتبال حقوق خود را دریافت کرده است 
و اکنون منتظر اســت با آمدن نبی، از او 
به عنوان کارمند این مجموعه اســتفاده 

کنند.
این اظهارات فتاحی در حالی اســت که 
فدراسیون با مشکلات مالی مواجه است 
اما هنــوز درباره مــواردی مانند تعیین 
تکلیــف کارمندان بیکار خــود تصمیم 
گیری نکرده اســت و ماهانه حقوق آنها 
را بدون ذره ای تلاش و آورده مشخص 

پرداخت می کند.
احتمــالا در کنــار نــام ســعید فتاحی 
اســامی دیگری هم دیده می شود که با 
فدراسیون فوتبال قرارداد دارند اما بعد از 
قطع همکاری، حقوقشان را از این نهاد 

دریافت می کنند.
در شــرایطی که فدراســیون در پی این 
دچار مشکلات  انگاری ها  قبیل ســهل 
مالی هنگفتی شده است، جامعه فوتبال 
امیدوار اســت با رفع هر چه زودتر موانع 
موجــود در مقابل انتخابات فدراســیون 
فوتبال، درباره این مسائل تصمیم گیری 

و تعیین تکلیف شود.

یک ساعت نه سیگار کشید و نه فحش داد
توضیح شمسایی درباره لایو اینستاگرامی جنجالی اش

سندرم جیب بی قرار در فدراسیون فوتبال!
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حسین شریعتمداری: شرایط آمریکا و غرب وخیم است
حسین شــریعتمداری در کیهان نوشت: وقتی ویروس کرونا به 
ایران رســید، مارک دوبوویتز، رئیس  اندیشکده آمریکایی دفاع 
از دموکراســی  )FDD( با ذوق زدگی توئیت زد؛ »ویروس کرونا 
کاری کرده، کــه تحریم های اقتصادی آمریکا نمی توانســت 
بکند ، کرونا صادرات غیرنفتی ایران را قطع کرده است.«! و در 
مصاحبه با بلومبرگ گفــت؛ »ویروس کرونا اقتصاد ایران را از 
بین می برد«! ترامپ با غــروری احمقانه اعلام کرد»اگر ایران 
از مــا تقاضا کند، حاضریم برای مقابلــه با کرونا به آنها کمک 
کنیم«!  اندکی بعد که کرونا به آمریکا رسید، در فاصله ای کوتاه 
سراســر این کشور را درنوردید. کمبود باور نکردنی ابتدایی ترین 
لوازم ضروری برای مقابله با کرونا نظیر ماسک، دستکش، گان، 
تخت های بیمارستانی، ناکافی بودن ظرفیت بخش های مراقبت 
ویژه )ICU ( و حتی دســتمال توالت و... سیســتم بهداشت و 
درمان آمریکا را فلج کرد و کار به آنجا کشــید که دولت آمریکا 
دســت نیاز به سوی کشــورهای دیگر دراز کرد و همراه سایر 
کشــورهای غربی که شــرایط وخیمی نظیر آمریکا داشتند به 
دزدی محموله های بهداشتی یکدیگر روی آوردند! مردم در این 
کشــورها به غارت فروشگاه ها پرداختند و حتی برای چند رول 
دستمال توالت به روی هم اسلحه کشیدند و برای حفظ امنیت 
خود در مقابل فروشگاه های اسلحه به صف ایستادند، صف های 

طولانی برای تهیه یک وعده غذا و…

 احتمال برگزاری نماز جمعه  از این هفته 
در استان های سفید

حجت الاســلام والمسلمین ســید محمدعلی آل هاشم، امام 
جمعه تبریز گفت: احتمال بازگشــایی نمــاز جمعه از این هفته 
در برخی اســتان های جنوبی وجود دارد و طبع آن در برخی از 
شهرهای استان که وضعیت سفید اعلام شوند، نماز جمعه دائر 
خواهد شد. امام جمعه تبریز با بیان اینکه احتمال بازگشایی نماز 
جمعه در استان های سفید در هفته های آینده وجود دارد، گفت: 
احتمال بازگشــایی نماز جمعه از این هفته در برخی استان های 
جنوبی وجود دارد و طبع آن در برخی از شــهرهای استان که 
وضعیت سفید اعلام شــوند، نماز جمعه دائر خواهد شد. وی با 
تاکید بر اینکه اصراری برای بازگشایی نماز جمعه نداریم، گفت: 
رعایت پروتکل های بهداشتی و سلامتی مردم از هر موضوعی 

مهم تر است.

دادستانی کردستان: دستگیری لیدر  فرار  زندانیان سقز  در 
عراق صحت ندارد

محمد جباری با اشــاره به حادثه زندان این شهرســتان اظهار 

داشــت: پس از فرار ۷۴ زندانی از ایــن زندان، تاکنون ۶۵ نفر 
از زندانیان متواری توســط »نیروی انتظامی، اداره اطلاعات و 
اطلاعات سپاه« دستگیر و یا به صورت خودتسلیمی، خود را به 
زندان معرفی کرده اند. وی ادعای رسانه های ضدانقلاب مبنی 
بــر عضویت لیدر و طراح اصلی نقشــه فرار از زندان ســقز در 
گروهک های ضدانقلاب و دســتگیری وی در عراق را تکذیب 
کرد و افزود: این متهم اهل سقز و در روستای »سبدلو« از توابع 
بخش مرکزی شهرســتان بانه توسط نیروی انتظامی دستگیر 
شــد. دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان کردستان تصریح 
کرد: تلاش شبانه روزی و اقدامات برای دستگیری ۹ نفر دیگر 

از زندانیان متواری زندان سقز در حال انجام است.

 سازمان هواپیمایی: جعبه سیاه بوئینگ اوکراینی
 در ایران است

حســن رضایی فر، رئیس کمیسیون بررســی سانحه سازمان 
هواپیمایی کشــوری درباره مطرح شــدن انتقال جعبه ســیاه 
بوئینگ اوکراینی به کشــور ثالث گفت: حال حاضر جعبه سیاه 
بوئینگ اوکراینی همین جا در سازمان هواپیمایی کشوری ایران 

است.
ماجرای ثبت میدان »سیاوش قمیشی« در نقشه گوگل

اخیرا کاربران شــبکه های اجتماعی با انتشار تصویری از نقشه 
گوگل، خبر از تغییر نام یکی از میادین شرق تهران به نام یک 
خواننده لس آنجلسی دادند. باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: از 
آنجایی که تغییر نام معابر و میادین سطح شهر نیازمند مصوبه 
شورای شهر و اعمال آن توسط سازمان فاوای شهرداری است، 
موضوع را از ســازمان فاوای شهرداری تهران پیگیری کردیم. 
علی محمدی مدیر روابط عمومی ســازمان فناوری شهرداری 
تهــران )فاوا( گفت:شــهرداری تهران هیچ نقشــی در تأمین 
داده های نقشه گوگل ندارد و گوگل داده های نقشه ها را توسط 
کاربران و شــرکت های خود در نقاط مختلف دنیا تأمین میکند.
سازمان فناوری شــهرداری تهران )فاوا( داده های نقشه تهران 
را فقــط بــر روی آدرس map.tehran.ir بارگذاری می کند و 
مســئولیتی در قبال داده های سایر نقشه های وابسته به نهادها 
map.tehran. یا شــرکت های دیگر ندارد. با مراجعه به آدرس
ir مشــخص شــد، هیچ تغییر نامی صــورت نگرفته و نام این 
میدان همان میدان مالک اشــتر است اما کاربران گوگل آن را 

تغییر داده اند!

برخورد ترامپ با ایران دینی است؛ما هم باید از همین 
شیوه استفاده کنیم

حجت الاسلام و المسلمین محمد مسجدجامعی به خبرآنلاین 

گفت: سیاســت »ایرانی«، و بلکــه »خاورمیانه ای«، امریکای 
دوران ترامپ به کلی متفاوت اســت با سیاســت این کشور در 
دوران های بعد از پیروزی انقلاب. این سیاست اصولًا »عقیدتی« 
و »ایدئولوژیک« اســت و نه مبتنی بر محاســبات سیاســی و 
اســتراتژیکی و تجربیات چهار دهه اخیرشان با ایران. ترکیبی 
است از ناسیونالیسم و راست گرایی امریکایی و نیز عقاید خاص 
کلیســای اونجلیکال در مورد قوم یهود و سرزمین فلسطین و 
حوادثی که قبل از نزول حضرت عیســی )ع( روی خواهد داد. 
دیدگاه هایی که سخت بدان معتقد و ملتزم هستند.تصوری که 
در ایران وجود دارد با واقعیت منطبق نیســت. سیاست کنونی 
امریــکا در قبال ایران و منطقۀ خاورمیانــه، دقیقاً ایدئولوژیک 
اســت، ایدئولوژی ای که دین در آن نقش اول را بازی می کند. 
به رغم تعصب بیش از انــدازۀ گروه های اونجلیکال، ما باید از 
طریق شــخصیت های دینی مان با کســانی از آنها که تفکرات 
و مواضع معتدلی دارند، گفتگوی دینی داشــته باشــیم و بهتر 
 اســت اقلیت های دینی ما نیز در این گفتگو مشــارکت داشته 

باشند.

هشدار یک نماینده درباره کرونای اقتصادی
غلامعلــی جعفرزاده ایمن آبادی گفت: واقعیت این اســت که 
دولــت بیش از همه چیــز در مقابله با کرونا بــه تامین اعتبار 
نیاز دارد، اگر کرونا نبود ما بالاترین کســری بودجه را در سال 
جاری داشــتیم که کرونا هم به آن اضافه شد. یشنهاد من این 
اســت که تمام نهادهای حاکمیتی، دستگاه ها و مجموعه هایی 
که بر اســاس احکام حکومتی معاف از مالیــات بودند تنها در 
ســال ۹۹ به صورت داوطلبانه مالیــات بدهند و به عنوان یک 
بنگاه بزرگ اقتصادی به کشور کمک کنند زیرا در حال حاضر 
تمام منابع تامین اعتبار بسته است و دولت نیازمند تامین اعتبار 

است./ایسنا

احتمال آلودگی همیشگی تهران به کرونا
تهران در این روزها با آمار صعودی بستری بیماران کرونایی در 
بخش های مراقبت های ویژه مواجه اســت و این یعنی، فاجعه 
ای در راه اســت. رها شــدن تهران از برنامه های قرنطینه ای، 
می تواند زنگ خطری برای لانه گزینی ویروس کرونا در شهر 
باشــد. شــهری که روزانه چند میلیون جمعیت را در خود می 

بیند./مهر

خطرات ابتلای میلیونی ایرانیان به کرونا
در پژوهشی که توسط چند نفر از اساتید دانشگاه شهید بهشتی 
انجام شده، ســناریوهای مختلف در مواجهه با شیوع کرونا در 
ایران بررسی شــده اســت. در مقالۀ این پژوهش اعلام شده 
که یکی از اســتراتژی ها در برابر شــیوع کرونا، ایمنی جمعی 
اســت که از آن به عنوان ایمنی گله ای هــم یاد می کنند؛ اما 
در این صورت میلیون ها نفر مبتلا خواهند شــد و دست کم به 
صدها هزار تخت بیمارســتانی نیاز است در حالی که در ایران 
1۴۷ هــزار تخت بیمارســتانی فعال وجود دارد که با نســبت 
1۹ درصد نیازِ بیماران به بســتری، حداکثــر برای ۷۷۴ هزار 
نفر کفایت می کند. در ایــن اینفوگرافیک، اثرات مخاطره آمیز 
 ابتــلای میلیونی ایرانیــان به کرونا را مشــاهده خواهید کرد.

/ ایسنا

تعداد مبتلایان به کرونا در چین مجددا سیر صعودی به 
خود گرفت!

گزارش ها از چین حاکی است که بر اساس آخرین آمار رسمی 
مبتلایان به ویروس کرونا، تعداد افراد شناســایی شده در این 
کشــور پس از شش هفته مجددا ســیر صعودی به خود گرفته 
اســت.بر همین اساس از 108 نفری که روز یکشنبه ابتلایشان 
به ویروس کرونا تایید شــد، ۹8 نفر آنها از خارج به چین وارد 
شــده بودند. این مســئله موجب آن شــده که ترس از ورود 
مسافران بیمار به کووید-1۹ و آغاز موج دوم ابتلا در این کشور 

افزایش یابد./بی بی سی

نهادهای حاکمیتی معاف از مالیات در سال ۹۹ داوطلبانه 
مالیات بدهند

غلامعلی جعفــرزاده ایمن آبادی گفت:واقعیت این اســت که 
دولــت بیش از همه چیــز در مقابله با کرونا بــه تامین اعتبار 
نیاز دارد، اگر کرونا نبود ما بالاترین کســری بودجه را در سال 
جاری داشــتیم که کرونا هم به آن اضافه شد یشنهاد من این 
اســت که تمام نهادهای حاکمیتی، دستگاه ها و مجموعه هایی 
که بر اســاس احکام حکومتی معاف از مالیــات بودند تنها در 
ســال ۹۹ به صورت داوطلبانه مالیــات بدهند و به عنوان یک 
بنگاه بزرگ اقتصادی به کشور کمک کنند زیرا در حال حاضر 
تمام منابع تامین اعتبار بسته است و دولت نیازمند تامین اعتبار 

است./ایسنا

جریان اصلاح طلب باید باشد تا کاستي ها و کمبودها را 
نشان دهد

محمدصادق جوادي  حصار، فعال سیاســي اصلاح طلب: گفت: 
اصلاح طلبان نمي خواهند جمهوري اســلامي ایران با این متد 
اداره شــود بلکه مي خواهنــد مردمي تر، شــفاف تر، متعادل تر، 
قانون  مندتر و تواناتر باشــد. هر دولتي که بر ســر کار بیاید با 
علم بر کاستي ها، رانت خواري ها،  فرصت طلبي ها و ... که وجود 
دارد و در برخي موارد نهادینه شــده، مواجه مي شــود . جریان 
اصلاح طلب باید باشــد تا کاستي ها و کمبودها را نشان دهد و 
در راســتاي برطرف شدن آن گام بردارد. چه مجلس با اکثریت 
اصلاح طلب تشــکیل شــود چه با اکثریت اصولگرا یا اعتدالي.

در واقع رهبري مدیریت کــرده و نمي گذارد دعواهاي جریاني 
و جناحي چرخه مدیریتي کشــور را مختل کرده و از حرکت باز 
دارد.رهبري اجازه نمي دهد دولت ساقط شود. اگر شد حتما اذن 

ایشان را داشته اند./نامه نیوز

پیش بینی افزایش قیمت نفت به بالای 40 دلار
بهروزی فر، کارشناس بازار انرژی گفت: صرف اینکه در جلسه 
اوپک پلاس توافق حاصل شده می تواند این سیگنال را به بازار 
بفرستد که تشتت آرا وجود ندارد و تولیدکنندگان نفت یک صدا 
هســتند.  اگر تولیدکنندگان نفت به تعهد کاهش تولید در ارقام 
اعلام شــده پایبند باشند می توان امیدوار بود تا قیمت نفت بین 
۴0 تا ۴۵ دلار در هر بشکه بالا رود. به نفع همه تولیدکنندگان 
نفت اســت که این کاهش اتفاق بیافتد و قیمت ها افزایش پیدا 

کند./ ایرنا

از دلواپسان بیشتر نگران والیبال هستم
محمدرضا داورزنی رئیس فدراســیون والیبال می گوید :آنهایی 
که منافع خودشــان را دارند، این روزها دلسوز والیبال شده اند.
در حالی که برای من منافع ملی مهم اســت. من برای انتخاب 
دبیرم ،کســی را می خواهم که مدیر اجرایی باشــد .باید کسی 
را انتخــاب کنم که وجــه مدیریتی اش بر فنــی بچربد. دبیر 
فعلی فدراســیون ۶-۷ ســال رئیس هیات بود و والیبال را می 
شناســد،حتی رئیس کمیته استانهای فدراســیون بوده.. عدم 
استفاده از یک نفر دلیل بر بی کفایتی نیست. من دغدغه ام اگر 

بیشتر از دلواپسان نباشد، کمتر نیست.

/جعبه سیاه بوئینگ اوکراینی در ایران است/احتمال برگزاری نماز جمعه  از این هفته در استان های سفید/حسین 
شریعتمداری: شرایط آمریکا و غرب وخیم است 
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